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LA SRA. PRESIDENTA:

Bones tardes, senyors i senyores diputats i diputades.
Començam la sessió d'avui i, en primer lloc, els demanaria
quines són les substitucions que es produeixen, si és que se’n 
produeixen.

No se’n produeixen, encara. Després segur que sí. 

Compareixença del Sr. Vicepresident i Conseller
d’Economia, Hisenda i Innovació per informar sobre el
Projecte de llei RGE núm. 15081/24, de pressuposts
generals de la comunitat autònoma de les Illes Balears per
a l’any 2025.

L'ordre del dia d'avui consisteix en la compareixença del
vicepresident i conseller d'Economia, Hisenda i Innovació per
tal d'explicar el pressupost de la seva conselleria per a l'any
2025. 

Assisteix a la sessió el vicepresident i conseller d'Economia,
Hisenda i Innovació, Sr. Antoni Costa i Costa, acompanyat de
la Sra. Catalina Mir Ferrer, secretària general de la conselleria;
del Sr. Alejandro Sanz Benejam, cap de Gabinet; del Sr.
Roberto Díez Yagüe, cap de Premsa; de la Sra. Catalina
Barceló Horrach, directora general d'Economia i Estadística;
del Sr. Bartomeu Alcover Bisbal, director general de
Pressuposts i Finançament; del Sr. Carlos Bonet Serra,
interventor general de la comunitat; de la  Sra. Susana Pérez
Sánchez, directora general del Tresor, Política Financera i
Patrimoni; de la Sra. Bàrbara Barceló Ordinas, directora
general de Fons Europeus; del Sr. Francisco Cánovas Vallés,
director general d'Estratègia Digital i Simplificació
Administrativa; del Sr. Alberto Roibal Hernández,  director de
l'Agència Tributària; de la  Sra. Bàrbara Barceló Riera,
directora de l'IBESTAT; del Sr. Miguel Cardona, director
general de  l'Agència Balear de Digitalització, Ciberseguretat
i Telecomunicacions; i -a darrera hora m’han dit- del Sr.
Sebastià González Cardalliaguet, director general d'Innovació
i Transformació Digital. 

Moltes gràcies a tots per la seva presència. 

Té la paraula el Sr. Vicepresident i Conseller d'Economia,
Hisenda i Innovació per fer l'exposició oral sense límit de
temps.

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Bé, moltíssimes gràcies, presidenta. Començam avui una
fase diríem que ens durà temps, perquè començam avui totes
les exposicions dels consellers, de totes les conselleries, per
explicar amb deteniment les principals línies pressupostàries de
cada una de les conselleries i tota l’estructura del pressupost.
En el meu cas, comparesc avui per explicar les línies
pressupostària de la Conselleria d’Economia, Hisenda i
Innovació per a l'exercici 2025. 

En termes globals, el pressupost de la conselleria ascendeix
a 88,1 milions d’euros, un augment de 12,3 milions, un 16,3%
comparat amb el pressupost de l’any passat. 

Hi ha un augment en tots els capítols pressupostaris, però un
dels principals increments és el de la despesa de personal, que
passa de 24,5 a 27,6 milions d’euros, en gran part per
l’aplicació de la sentència judicial de més de 100 milions
d'euros derivada de retallades de personal o, en aquest cas, de
salaris que es varen produir en els exercicis 2020 i 2021. Ho he
dit moltes vegades, però ho vull repetir, les Illes Balears varen
ser l’única comunitat autònoma que va aplicar reduccions de
salaris en compensació, congelació salarial, en compensació
dels increments que havia decretat el Govern d'Espanya o de
l'Estat, el Govern de l’Estat, i a dia d'avui, doncs, ha caigut una
sentència de més de 100 milions d'euros.

I, abans de passar a detallar el pressupost de cada secció i
direcció general, vull anunciar que a partir de 2025 l'actual
Direcció General de Fons Europeus passarà a ser la Direcció
General de Projectes Estratègics, Fons europeus i Simplificació
Administrativa. Aquesta serà una direcció general de present,
però sobretot de futur, per mor de dos factors. Primerament, a
partir de 2025 posarem en marxa la Unitat Acceleradora
d'Inversions o de Projectes Estratègics, amb una partida inicial
de 250.000 euros per dotar el nou servei i de 200.000 euros per
a la nova, també, Unitat de Simplificació Administrativa. 

Aquesta unitat acceleradora d’inversions ha de servir per
facilitar la implantació dels grans projectes estratègics que
necessiten les Illes Balears i, al mateix temps, ha d'anar
acompanyada d'una simplificació administrativa per agilitar i
que siguin aquests projectes i molts altres una realitat. Aquesta
simplificació és el que venim reclamant des del minut un per
aprofitar cada euro que ens assignen de fons europeus del
Mecanisme de recuperació i resiliència i per aprofitar també la
resta de fons que té la comunitat autònoma en matèria
d'inversió, ja sigui el fons de l’ITS o el factor d'insularitat. 

I puc anunciar també que abans que acabi l'any farem públic
el nou marc estratègic d’inversions Illes Balears 2030, en el
qual venim treballant durant setmanes amb el conjunt d'agents
socials i econòmics de les Illes Balears, recollint multitud
d'aportacions i suggeriments. 

Per tant, aquesta nova direcció general farà un seguiment de
tots els projectes estratègics per facilitar que es duguin a terme
i, al mateix temps, s'ajustin a aquest marc estratègic que estam
just quasi acabant d'elaborar. 

I ara sí, després d’aquest punt, pas a detallar totes les línies
pressupostàries de la conselleria. 

En primer lloc, la Secretaria General. Començaré explicant
les xifres corresponents a la Secretaria General, que comptarà
amb un pressupost de 35,8 milions d’euros, la qual cosa suposa
un increment d'un 8,8% respecte de l'any anterior. Les
principals pujades es donen al capítol 1, com havia dit abans,
un 14,2%, bàsicament per la recuperació retributiva de 2021 a
conseqüència de la sentència que tots vostès coneixen i que he
dit abans.

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202415081
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Puja també notablement el capítol 2, un 78,7%, a
conseqüència del contracte centralitzat d'energia elèctrica, 4,8
milions d'euros. S’ha descomptat el crèdit dels pressuposts de
cada conselleria i s'han pressupostat en el programa 126
milions d'euros. 

D'altra banda, cauen el capítol 4, un 9,8%, perquè la
transferència a l’ATIB baixa, perquè el seu pressupost s'ajusta
a les estimacions previstes de despesa i de capítol 7 un 44,9%,
aquest capítol 7, on part de la despesa en inversions necessàries
per al correcte funcionament dels serveis de la conselleria, en
aquest cas de l'ATIB, perdó, s’inclouen diversos convenis de la
Junta Central..., perdó, l’ATIB no, a la conselleria s'inclouen
diversos convenis de la Junta Central de Contractació. Així
mateix, també s'han pressupostat 800.000 euros de factor
d'insularitat a la secció 40 per les obres de rehabilitació de la
mateixa conselleria. 

Direcció General de Pressuposts i Finançament. El
pressupost de la Direcció General de Pressuposts i
Finançament, eminentment tècnica, puja un 9,9% fins a l’1,8
milions d’euros. Desapareix del capítol 4 per la subvenció
anteriorment esmentada a la càtedra, després del capítol 4, una
subvenció a la càtedra d'insularitat que passa a la Direcció
General d'Economia i Estadística. Puja en el capítol 1 pels
motius assenyalats, que compensa la caiguda del capítol 2, on
el pressupost s'ajusta a les necessitats reals de la despesa de la
direcció general. 

La Intervenció General, que passa una cosa similar en el
mateix cas de la Direcció General de Pressuposts i
Finançament, amb un pressupost total a Intervenció General de
7,1 milions d'euros i una pujada un 5% bàsicament
fonamentada per l'augment del capítol 1. La resta de capítols,
en el cas d’Intervenció General, es manté més o menys
equivalent. 

Direcció General del Tresor, Política Financera i Patrimoni.
El pressupost a la Direcció General del Tresor, Política
Financera i Patrimoni puja en el seu conjunt un 58,2% augment
es deu bàsicament a la partida del capítol 4, que pràcticament
es dobla per incloure les convocatòries d'ajudes a PIME amb
les subvencions, l’ajuda als interessos i el cost de l'aval
d’ISBA, Societat de Garantia Recíproca. És important destacar
el bon funcionament de les línies d'ajuda i suport al teixit
empresarial, sobretot les dedicades a les PIME i autònoms que
es van iniciar el 2023 en col·laboració, com he dit abans, amb
la Societat de Garantia Recíproca ISBA. Com ja he dit, té un
pressupost per a 2025 superior al de 2024 amb una aportació de
10,55 milions d'euros per cobrir els costs financers, més el cost
de l'aval de les operacions. 

D'aquí, 5 milions d'euros es destinen a la nova línia
d'innovació, digitalització i sostenibilitat, la resta de línies són
les inversió productiva, liquiditat, dona empresària i lising.
Puja el capítol 1 pel motiu que ja els he dit abans, mentre que
els capítols 2 i 6 baixen pels ajuts del pressupost a les
estimacions previstes de despesa.

Secció 34, deute públic. El pressupost dedicat al deute
públic baixa un 6,2% i es manté lleugerament per damunt dels
1.000 milions d'euros. En general, els increments d'interessos

i préstecs reintegrables, es veuen àmpliament compensats per
la disminució de l'amortització del principal del deute sense
efecte a les 3 partides financeres 66 milions d'euros inferior a
la xifra de 2024. 

En el capítol 3 de despesa s'incrementa la despesa en un
10,35%, això sí, respecte del 24, per l’increment dels costs
financers, la despesa de interessos. La xifra de despesa en
valors absoluts és de 134,8 milions d'euros i suposa 12,6
milions d'euros més que el 2024. No obstant això, aquest
increment es veu àmpliament compensat en la menor xifra
d'amortització del principal que tenim enguany, fruit de la
baixada de més de 450 milions de deute viu en el període 2023-
2024, reflex de l'esforç realitzat a la conselleria per adoptar
totes les mesures que estan a la nostra mà per garantir el
compliment dels objectius d'estabilitat pressupostària amb una
ràtio de deute PIB que preveim que estigui ja en nivells -jo crec
que per davall-, però al voltant d'un 20% a finals de 2025. Vull
recordar que a l'any 2020 estàvem en un 34,5% de deute sobre
PIB. En conseqüència, la davallada és molt substancial. 

Respecte de les devolucions o amortitzacions del principals
del deute, és a dir, el capítol 9 de despeses, la variació és al
contrari que els interessos. presenten una disminució d'un
9,17%, amb una xifra d'amortitzacions de principal de 836,56
milions d'euros, és a dir una reducció de 84,4 milions d'euros
respecte de 2024. 

Finalment, el capítol 8 de despeses d’actius financers
reflecteixen un augment d'uns 5,5 milions d'euros respecte del
24, és a dir un 17,2%. Això és degut a la major aportació en
préstecs reintegrables concedits als ens del sector públic o a
empreses vinculades especialment a l’Ens Públic de
Radiotelevisió de les Illes Balears.

Direcció General de Projectes Estratègics, Fons Europeus
i Simplificació Administrativa. El pressupost d'aquesta direcció
general es manté en xifres molt similars a les de l'any passat:
3,7 milions d'euros, amb un lleuger descens del 0,76%. La
baixada és deguda bàsicament a una caiguda de mig milió
d'euros, un 25% del capítol 6, per ajustar el pressupost a les
necessitats reals dels expedients de despesa en execució. 

Per la seva part, puja un 15% el capítol 1, com a
conseqüència dels motius de què hi ha informat abans i també
per la incorporació de personal que abans era de la Direcció
General d’Estratègia Digital. I també augmenta el pressupost
del capítol 2, un 128,6% fins als 440.000 euros, amb l'objectiu
de dotar els serveis nous que passen a formar part d'aquesta
direcció general. 

Vull destacar que abans de final d'any publicarem -i ho he
dit abans, ho vull reiterar- el marc estratègic d'inversions de les
Illes Balears i destinarem el 2025 80.000 euros a fer un pla
d'avaluació de l'impacte de les inversions realitzades per
comprovar que s'ajusten al nou marc estratègic d'inversions de
les Illes Balears. 

En aquesta direcció general hi destaquen dues partides:
250.000 euros per posar en marxa la Unitat Acceleradora de
Projectes estratègics, com he dit abans, que té un centre de cost
específic, que és un dels grans objectius d'aquesta direcció
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general, del conjunt del Govern; i 200.000 euros per posar en
marxa la unitats de simplificació administrativa que analitzarà
instruments jurídics amb altres administracions per auditar
procediments -és una de les tasques que volem dur a terme
durant el 2025-, auditar procediments, i aplicarà una guia de
simplificació que presentarem en breu, entre d'altres objectius. 

Direcció General d'Economia i Estadística. Per part seva, la
Direcció d'Economia i Estadística experimenta una pujada d'un
26,3% fins a superar el milió d'euros. Novament, hi ha una
important pujada en el capítol 1, pels mateixos motius
plantejades anteriorment, encara que el creixement més
destacable es dóna en el capítol 2, bàsicament perquè el 2025
posarem en marxa les enquestes d'opinió de les Illes Balears, un
servei d’enquestació als residents per mesurar la seva opinió
sobre temes d'actualitat i estructurals, com podrien ser, per
exemple, habitatge, turisme o immigració, a títol d'exemple.

El pressupost entre fons propis i de l’impost de turisme
sostenible ascendirà a 1 milió d'euros. A més, farem un estudi,
amb un pressupost aproximat d'uns 80.000 euros sobre les
ajudes de minimis per a les Illes Balears. L'objectiu és analitzar
el nou marc legal del reglament de minimis, que permet
estudiar un nou límit per a les Illes Balears. La quantificació
d’aquest nou límit vendrà definida per l'actualització dels costs
de la insularitat, i amb això volem posar fil a l'agulla per
avançar en una problemàtica que sens dubte afecta la
competitivitat de les nostres empreses i que les situen en una
posició de desavantatge en comparació a les empreses del
territori continental. 

Saben vostès, a més, que en aquesta qüestió anam de la mà
del sector empresarial de les Illes Balears, encapçalat pel
Cercle d'Economia de Mallorca, i que és necessari que el
Govern d'Espanya s'impliqui en aquesta qüestió per assolir els
nostres objectius. 

Cal destacar que farem altres projectes a cost zero, com
estudiar l'impacte econòmic de la 40 Fira Nàutica de les Illes
Balears, des de la perspectiva dels visitants, turistes i residents,
i dels mateixos expositors i indústria nàutica. També
estudiarem l'impacte econòmic d'alguns esdeveniments
esportius importants que se celebrin en el territori de les Illes
Balears, per conèixer el perfil dels participants, la despesa
mitjana o la seva estada a les Illes Balears. 

Per finalitzar amb la Direcció General d'Economia i
Estadística, dos aspectes més a comentar. En primer lloc, la
pujada del capítol 4, un 9,2% per dues transferències
justificables a la Fundació Impulsa. I, en segon lloc, cal
destacar que enguany s’inclou en aquesta direcció, abans a la
Direcció General de Pressuposts anava en negatiu, aquí va en
positiu, la subvenció nominativa a la càtedra d'insularitat de la
UIB, que l'any passat -com he dit abans- estava a la Direcció
General de Pressuposts i que enguany baixa de 60.000 a 30.000
euros perquè no es farà el pagament anticipat, sinó que serà una
subvenció a justificació o a justificar. 

L’Institut d'Estadística de les Illes Balears tendrà un
pressupost de 3,1 milions d'euros, que són 380.000 euros més
que el 2024. El capítol 1 conté més de la meitat del pressupost,
1,6 milions d'euros, amb una pujada del 16,4% per a la

recuperació de la pujada retributiva derivada de la (...). El
capítol de compres de béns i serveis baixa lleugerament fins al
340.621 euros, amb una despesa de més de la meitat, 172.000
euros, per elaborar estudis i treballs tècnics; i les inversions
reals passen d’1,6 a 1,1 milions d'euros. En aquest cas estam
immersos des del primer dia en un projecte transversal
d'innovació i modernització per construir una infraestructura
interoperable de dades integrades per afins analítics. Alhora,
aquesta infraestructura es divideix en dos projectes amb
finalitats distintes: la infraestructura de dades i metadades
estadístiques de les Illes Balears, e-dades, orientada a la difusió
de les dades perquè siguin obertes, accessibles, interoperables
i reutilitzables per part dels ciutadans, les empreses i les
organitzacions o  centres de recerca i les administracions
públiques. Entre d'altres mesures, aquest 2025 introduirem
grans millores al visualitzador municipi amb xifres, i
finalitzarem el mòdul de catàleg de dades estadístiques obertes
per nodrir automàticament el portal de dades obertes de la
CAIB amb tota la informació estadística oficial disponible.

El segon projecte de sistema integrat de dades, i-dades, per
millorar l'emmagatzemament, integració i tractament de les
dades. Per això, el 2025 impulsarem l'obtenció d'estadístiques
especials, mitjançant la integració d'unitats d'observació de
registres de referència especials. 

Pel que fa a l'Agència Tributària de les Illes Balears, ATIB,
és un dels dos organismes autònoms amb pressupost propi,
juntament amb ib-salut, i per 2025 tendrà un pressupost de 16,5
milions d'euros, un 9,78% menys que enguany. El capítol de
despeses de personal, 9,8 milions, augmenta un 6,5% per
l'aplicació de la sentència ja comentada. Les compres de béns
i serveis, 4,8%, disminueix un 7% després d’haver ajustat
l’import de les estimacions previstes de despesa. I la gran
baixada es produeix al capítol 3, de despeses financeres, ja que
es passa de 3,8 a 1,8 milions, és a dir, més de la meitat, i això
es deu, bàsicament, a la reducció de l'import de la pòlissa de
crèdit per pagar les bestretes als ajuntaments.

Els puc anticipar que en uns dies rebran notícies de la
posada en marxa d'una mesura des de l'ATIB que simplificarà
molt als ciutadans la presentació de les declaracions de tributs.
En aquest sentit, a partir de 2025, ampliarem aquesta
simplificació a una altra mesura, en aquest cas, tots els imposts
que es paguen per rebut -l’impost de turisme sostenible, tributs
locals-, els ciutadans podran fer tants pagaments com vulguin
i en la quantitat que vulguin durant tot l'any, per simplificar així
el pagament a tots els contribuents. 

Direcció General d’Estratègia Digital. Tendrà el 2025
pressupost de 12,6 milions d'euros, la qual cosa suposa una
caiguda d'un 26,2%. Aquesta baixada s'explica per la caiguda
dels capítols 2 i 6 on ónze, on s'ha ajustat el pressupost a les
estimacions previstes de despesa. També cau al capítol 4, en
aquest cas, pel fet que la transferència nominativa a la Fundació
Bit passa a la Direcció General d'Innovació i Transformació
Digital. Pugen el capítol 1, pels motius ja comentats, i el capítol
7, que inclou dues transferències nominatives a IB Digital, una
de 2,4 milions d'euros per a contractes amb fons FEDER, i una
altra d’1,4 milions d'euros per a inversions amb factor de
insularitat. Així mateix, s'han pressupostat 2,45 milions d'euros,
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el factor d'insularitat 25 a la Secció 40, per finançar projectes
de sensorització d’IB Digital. 

En matèria de projectes, aquesta direcció general iniciarà,
tal com va anunciar la presidenta Prohens en el debat de
política general, les grans inversions del Pla de ciberseguretat
i el Pla de digitalització, que sumen 26 milions d'euros en els
propers cinc anys. Amb el Pla de ciberseguretat, en aquest cas
de 10 milions d'euros, es doblarà el personal i externalitzarem
el servei preventiu i reactiu enfront de ciberamenaces. Aquest
pla, que s'està ultimant, suposarà la creació d'un centre
d'operacions de ciberseguretat, SOC, especialitzat en prevenció
i resposta d'amenaces o nous sistemes antivirus i antifrau. Per
al 2025 preveim invertir 5,3 milions d'euros. I amb el Pla de
digitalització, de 16 milions d'euros, s'impulsarà la
transformació digital de l'administració pública, que permetrà
continuar i consolidar projectes importants per simplificar la
relació entre els ciutadans i l'administració, com la (...) de la
tramitació de prestacions i subvencions. 

També destaquen altres projectes importants del Pla, com:
1, el lloc de feina digital incorporant eines col·laboratives a tots
els treballadors públics de la comunitat autònoma; 2, la posada
en marxa de forma gradual del projecte Vèrtex 2, un contracte
de 7 milions d'euros per tenir una nova plataforma de
contractació pública amb un sistema més modern i simplificat
i que el 2025 comptarà amb un pressupost de 2,2 milions
d'euros; i 3, el projecte Drassana de 4 milions d'euros amb
l'objectiu últim d'aconseguir el cent per cent dels tràmits
existents a l'administració perquè puguin ser telemàtics. 

Volem millorar més la seu electrònica per facilitar la
localització de la informació i consolidar la carpeta ciutadana
perquè cada ciutadà pugui, per exemple, veure en quin estat
exacte està el tràmit que ha de realitzar amb l'administració
pública. 

Direcció General d'Innovació i Transformació Digital. El
pressupost d'aquesta direcció general ha augmentat
substancialment, ja que passa de 4,3 a 12,5 milions d'euros.
Pràcticament s'ha triplicat i el gran increment s'ha produït en el
capítol 6 d'inversions reals. Mentre el 2024 hi havia
pressupostats 1,7 milions, per al 2025 hem pressupostat
9,1milions d'euros, degut de l’increment dels projectes
finançats o cofinançats amb fons MRR, com per exemple el
projecte Ruraltech, amb 3,2 milions d'euros o (...) per compartir
dades entre administracions per 940.000 euros. 

D’altra banda, el pressupost de despeses de personal
pràcticament s'ha triplicat fins a 646.000 euros, ja que, a part de
la sentència, s'hi ha de sumar un augment significatiu de
personal. El capítol de compres de béns i serveis ha reduït de
95.000 a 33.500 euros per ajustar-lo a les necessitats de
despesa. I les transferències corrents s'han augmentat en un
19%, fins als 2,7 milions d'euros, degut en gran part a la
transferència nominativa a la Fundació Bit, que abans depenia
de la Direcció General d’Estratègia Digital. 

Com a grans projectes, tenim els següents: 1, la primera
fase de construcció del bessó digital de les Illes Balears, que
comptarà amb un pressupost de 3,9 milions d'euros, es tracta
d'un paradigma de tecnologies disruptives que combina

l’internet de les coses, la intel·ligència artificial i tecnologies
d'anàlisi de dades, on s'hi incorporaran grans volums de dades
existents entre el sector públic i privat, dades provinents de
sensors o imatges satel·litals per a dos objectius principals: un,
monitoritzar i gestionar l'estat del territori en diferents àmbits;
i 2, realitzar simulacions, predir esdeveniments o optimitzar la
presa de decisions. En aquesta primera fase es contemplarà la
realitat del litoral costaner de les Illes Balears en verticals de
turisme, emergències, medi ambient o sostenibilitat, entre
d'altres. I, a més, animarem les empreses i consultores que
puguin ser proveïdores d'aquestes tecnologies perquè
especialitzin les seves àrees d'activitat cap a aquests àmbits. 

I 2, la reducció de la bretxa digital, amb un pressupost de
4,8 milions d'euros, que arriba fins al primer trimestre de 2026,
volem formar gratuïtament 22.465 ciutadans, majoritàriament
a més de 55 anys, de les quatre illes, en competències digitals
bàsiques, amb continguts com l’ús del certificat digital i el
correu electrònic, riscos i amenaces a la identitat digital, la
participació activa en el món digital o la ciberseguretat. També
destinarem 956.000 euros al centre de Centre de
Supercomputació de les Illes Balears per adquirir inicialment
la infraestructura dissenyada per impulsar la millora de la
competitivitat de l’ecosistema de ciència, tecnologia i
innovació regional amb un fort enfocament en la intel·ligència
artificial. 

La capacitat de processament d'aquesta infraestructura serà
vital per avançar en la comprensió i la gestió del nostre
territori, amb l’estudi del canvi climàtic i el desenvolupament
d'estratègies per a les energies renovables, entre d'altres. 

La Fundació Bit, per altra banda, tendrà un pressupost de
22,7 milions d'euros. Un 53,7 més que el 2024, així com els
capítols 1, 2 i 4 es mantenen sense grans canvis, el capítol 6
d'inversions reals passa de 524.000 euros a 6,9 milions d'euros,
que es divideixen de la següent manera: 2,1 milions en
inversions per a la millora de l'adequació de les instal·lacions
i infraestructures del Parc Bit de Palma, hem dit des del primer
dia que el Parc Bit necessitava vida, necessitava una bona
cartera de serveis i unes infraestructures que el permetin ser el
vertader centre de tecnologia i innovació de Mallorca.

Per altra banda, 3,5 milions d'euros per al nou Centre Bit
d'Eivissa, a l'edifici 103 de l'antic quarter de Sa Coma, amb una
superfície de 2.000 m2 que serveixi per acollir empreses
vinculades a la innovació i l’empreniment de base tecnològica.
Aquest edifici se sumarà al que ja està finalitzant després del
conveni que va firmar el Govern amb el Consell Insular
d'Eivissa per rehabilitar l'edifici 101, la segona planta de
l'edifici 101, del mateix espai de Sa Coma, amb un pressupost
de 1,15 milions d'euros. 

A tot això, hem de recordar que estam en fase de
desenvolupament del Centre Bit de Menorca, amb un pla
d'impuls que ja hem presentat a les empreses i que ara estam en
procés de recollida de peticions i suggeriments per tenir el
màxim consens possible. 

I, finalment, hi ha pressupostats 1,3 milions d'euros per als
projectes que ajudin a desenvolupar capacitats de R+D+ I
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d'infraestructura digital a les Illes Balears, amb càrrec al factor
de insularitat.

IB Digital, l’Agència Balear de digitalització, ciberseguretat
i telecomunicacions, IB Digital, comptarà aquest 2025 amb un
pressupost de 14,5 milions d'euros, 2,5 milions i un 21,6% més
que el 2024. Aquesta agència és una gran aposta del Govern de
les Illes Balears, un projecte de legislatura per millorar
l'eficiència de l'administració i digitalitzar i modernitzar els
treballs dins la comunitat autònoma de les Illes Balears. Tant
les despeses de personal com les de compres en béns i serveis
augmenten lleugerament, però el gran increment es produeix en
les inversions reals, que ascendeixen a 9,2 milions d'euros per
als 7,3 milions que hi havia el 2024.

Alguns dels projectes més importants dins la despesa
corrent són els serveis de difusió de la TDT a la zona 2 i del
múltiplex d’IB3 a la zona 1, amb un pressupost de 2,3 milions
d'euros, i el servei de difusió d’IB3 Ràdio en DAB+, la
coneguda com a ràdio digital, amb un pressupost de 300.000
euros. 

A més, amb una inversió de 605.000 euros adquiriren tres
nous centres transportables de telecomunicacions que
maximitzen la cobertura a nuclis aïllats o en situacions
d'emergència per millorar la coordinació i la resposta que es
pugui donar. Amb aquests tres nous centres, sumats als que ja
tenim -que hem enviat a la Comunitat Valenciana, de fet, un
d'ells per poder ajudar davant la catàstrofe que ha sofert-
tendrem una cobertura de la xarxa TETRA del cent per cent del
territori de les Illes Balears quan els puguem posar operatius.

Destinarem 3,9 milions d'euros dels fons FEDER a instal·lar
noves estacions fixes de comunicacions TETRA i noves
estacions de (...). També farem projectes de sensorització amb
un pressupost de 2,4 milions d'euros del factor d'insularitat
2025 perquè ja sabem que per prendre decisions es necessiten
dades, i això és el que farem. 1,1 milions d'euros aniran a
sensorització de platges i 1,3 milions a projectes pilot per
sensoritzar, per exemple, la Serra de Tramuntana, aforaments,
qualitat de l'aire, el cabal de pous de bastiment d'Eivissa, el
sistema de control de les xarxes de aqüífers, la salinització de
les xarxes de sanejament de Formentera o l'ocupació dels
pàrkings dels espais naturals. 

Ja som quasi al final, eh?, disculpin. 

Secció 31, serveis comuns, despeses diverses. La secció 31
compta amb un pressupost de 34,6 milions d'euros, 3,2 milions
menys que al 2024. El capítol 2 de compres de béns i serveis
disminueix un 40% després d'haver ajustat el crèdit a les
estimacions de despesa prevista i hi destaquen alguns
contractes, com 1,4 milions per al servei d’escoles connectades
o 1,4 milions del servei de ciberseguretat.

S'ha inclòs un capítol 4, de transferències corrents, amb un
pressupost de 3,9 per finançar dues mesures en concret, 2,9
milions en ajudes a PIME amb finançament de fons FEDER, 1
milió per abonar el pagament anticipat de la deducció per
naixement, tot i que aquest milió d'euros és ampliable. 

El capítol 6, d'inversions reals, puja... -a la secció 31, eh?-,
puja lleugerament dels 19 milions, concretament 19,7 milions,
i les transferències de capital disminueixen del milió d'euros del
2024 a 450.000 euros el 2025, que serà l'aportació al fons de
provisions tècniques d'ISBA, Societat de Garantia Recíproca,
i servirà també per cobrir operacions fallides.

Finalment, la secció 32 dels pressuposts, ens territorials. El
pressupost d'aquesta secció és de 556,3 milions d'euros, el que
suposa una reducció de 38,4 milions en comparació al 2025. 

Però vull deixar una cosa clara: la disminució de les
transferències als consells insulars no és voluntat d’aquest
govern. Tampoc no ho era l’augment d’anys anteriors. És
simplement la conseqüència de l'aplicació estricta de la Llei
3/2014, del sistema de finançament definitiu dels consells
insulars, i també de la liquidació, sobretot -sobretot- de la
liquidació del sistema de finançament definitiu de l'any 2023.

I vull dir més, és aquest govern qui ha firmat convenis amb
els consells per liquidar el deute històric en matèria de residus,
per exemple amb els consells insulars d'Eivissa i de Menorca,
i de les bestretes a compte que, afortunadament, vàrem poder
liquidar definitivament amb el Consell Insular d'Eivissa fa
qüestió d'uns mesos i, en conseqüència, tots els consells
insulars a dia d'avui, afortunadament, les bestretes a compte del
sistema de finançament que provenien dels anys 2008, 2009,
2010, 2012 i 2013 han pogut ser liquidades definitivament.

Si es desglossa per illes, queda de la següent manera: 393,6
milions d'euros per al Consell de Mallorca, 72,4 milions per al
Consell de Menorca, 79 milions per al Consell Insular
d'Eivissa; i 11,3 milions per al Consell Insular de Formentera. 

I això és tot. Ha estat un poc llarg, però això és tot,
definitivament.

Moltíssimes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident. Els he de demanar si
volen una suspensió de la sessió per tal de formular preguntes,
supòs que no, podem continuar? Llavors li demanaria... ai, no,
perdó, és la intervenció dels grups. Per part del Grup
Parlamentari Socialista, té la paraula el Sr. Bona, per un temps
de deu minuts.

Ah, contestar..., sí,... no, és després...

(Remor de veus)

Contestarà globalment...?

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Sí, contestaré globalment, gràcies.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Vicepresident. Idò, Sr. Bona, té la paraula per
un temps de deu minuts.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, vostè, Sr. Costa, l'altre dia va
fer una roda de premsa dels pressuposts on ens va sorprendre
amb imatges tan impactants com una fletxa gran pel creixement
de les Balears, que realment és més petit que el creixement
d'Espanya, que apareixia amb una fletxa més petita, un
pressupost de la seva conselleria que està equivocat perquè
vostè acaba de dir que és de 88,1 milions d'euros i aquí en
surten 79,7, com de fet havíem comprovat en el pressuposts, i
una sèrie de taules on tots els números estaven malament en
columnes que sumaven i increments que estaven mal posats. 

I en aquesta roda de premsa..., bé, de fet, arran d'aquesta
presentació entenen per què vostè avorreix els power points,
però a la roda de premsa vostè va dir una cosa interessant, que
és que davallava el capítol 6, d'inversions, un 20% perquè eren
inversions que no s’executaven. I resulta que vostès augmenten
les inversions, per exemple, a IB Digital. 

A IB Digital el pressupost de 2023 no tenia romanents, el
2024 els romanents eren de 4 milions i el 2025 serà de 5,4
milions de romanents. En total, en els dos darrers anys el
pressupost s'ha incrementat en 5,2 milions d'euros, però n'hi ha
5,4 sense gastar. Per tant, estam 200.000 euros per davall del
pressupost de 2023, estan executant menys del que s’executava
amb el pacte. Per què incrementen el pressupost si
absolutament tot i més se’n va a romanents? I, per exemple,
estan retallant partides de recerca que sí que s’executen. 

Tot aquest augment, a més, ve de fons d'insularitat i ens
demanam per què destinen fons estatals a organismes que no
estan gestionant i no executen el seu pressupost, i, què creu que
dirà l'Estat quan vegi que no executen el que ens dóna, i tota
aquesta sensorització que diu que es farà des d’IB Digital per
monitoritzar la sensació, que diuen vostès, de saturació turística
si segueixen amb aquest grau d'execució creim que no es
prendrà cap mesura per solucionar aquest problema, però igual
és el que vostès pretenien. 

Respecte de la Fundació Bit, el pressupost de 2023 tenia
178.000 euros de romanents; el 2024, 524.000 euros, i el 2025
ja són 3.283.000, del 2023 al 2024 varen incrementar el
pressupost amb 813.000 euros i resulta que en tenim 3.283.000
sense gastar, en total un 22% del pressupost de 2024. I, de fet,
si no tenim en compte el capítol de personal, el capítol 1, que
són sous i els han de gastar sí o sí, vostès han deixat sense
gastar un 75% del pressupost per invertir de la Fundació Bit. És
a dir, tot l'increment de pressupost que varen fer l'any passat, no
és que únicament sigui fictici, és que inverteixen molt menys
del que ho feia el pacte, són 2.470.000 euros menys del que
s’invertia l’anterior legislatura.

Ara el pressupost de 2025, el pressupost de la Fundació Bit,
vostè ens ha dit que s'incrementa en 8 milions d'euros, un 54%
més. Ha dit: “Perquè el parc ha de tenir vida”, això vol dir que
vostè vol fer habitatges, i 4,8 milions d’euros vénen de l’Estat

de fons d’insularitat, que entenem que és per al Centre Bit
d’Eivissa, i aquests 1,3 milions d’euros que no se sap molt a
què aniran.

Creu que executaran aquests fons? Perquè si ja pujaren el
pressupost l'any passat un 10% del que pujam ara, 800.000
euros l'any passat i ara augmentam 8 milions d'euros, si l'any
passat vàrem acabar anant cap enrere en execució, quines
perspectives hi ha d’executar aquests 8 milions d'euros, aquest
increment del 54% que ara es vol dur a terme? 

I, de fet, abans, el gerent de la Fundació Bit s'hi dedicava en
exclusiva, però des que varen acomiadar el secretari autonòmic,
que exercia alhora de director general, com que vostès tenen
aquest problema enorme de ball de cadires dins el Govern
acompanyat de vertaders problemes per trobar substituts a les
vacants que van creant, idò, ningú nou no es va incorporar al
Govern i va ser el mateix gerent de la Fundació Bit qui va
ascendir a director general i es va eliminar el càrrec de secretari
autonòmic. La conseqüència és que ara aquesta persona
combina els dos càrrecs, director general i gerent de la
Fundació Bit, i no creu si això pot afectar encara més
negativament el grau d'execució del pressupost de la Fundació
Bit o si pensen trobar un nou  gerent o un nou director general.
I, en aquest cas, es trobaria aquesta persona que hauria
d'executar un pressupost que no ha dissenyat. 

La Direcció General d’Estratègia Digital, que abans es deia
de Simplificació Administrativa, Modernització i
Administració Digital, pateix una retallada brutal, passa de 6,5
milions el 2023 a 4 milions el 2024 i 2,5 milions el 2025. En
dos anys han retallat la direcció general en més 60% i aquest
any baixa fins i tot el capítol de personal, malgrat l'augment de
sous a l'administració. No creu que precisament el que fan falta
són recursos humans, inversió en la modernització i la
digitalització de l'administració? És a dir, aquest canvi de nom
acompanyat d'una retallada, vol dir que el Govern no té
estratègia digital o què passa aquí? 

Les polítiques estrella del Govern en general són tan barates
que fan sospitar que són pura façana i imatge. Engeguen una
unitat acceleradora de projectes estratègics amb 250.000 euros
dins un marc estratègic d'inversions de les Illes Balears 2030,
que vostè ha mencionat i que no passa pel pacte de
sostenibilitat turística, i que el creen carregant-se l'antiga
estratègia Balears 2030, com varen dir que farien, i aquest marc
diuen que s'ha realitzat amb un nou  enfocament centrat, no tant
en la identificació de projectes estratègics, sinó en un
establiment d'una metodologia, i això de “centrat no tant en la
identificació de projectes estratègics” ens fa sospitar que el que
no hi ha són projectes. 

Encara menys pressupost té una unitat de simplificació
administrativa que engeguen  enduent-se personal de l’anterior
direcció general, amb 191.000 euros. Bé, vostè ha promès un
altre decret de simplificació administrativa i veim que el que
tornarà a ser és un decret desregulador d'altres conselleries en
comptes d’un vertader decret de simplificació administrativa,
ja que vostè no deixa pressupost per a aquest fi i ja no pot viure
de les rendes del projecte de robotització de processos
administratius, que li va deixar el pacte licitat, un vertader
projecte d'agilitació administrativa finançat amb fons europeus
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i que tenia un pressupost de 715.000 euros, pressupost molt
superior a qualsevol oficina fictícia que inventa aquest govern. 

I fixi’s que aquesta direcció general, que diu ara que serà de
Projectes Estratègics, Fons Europeus i Simplificació
Administrativa, baixa mig milió d'euros, i se suposa que fa més
coses. Si de cas, amb menys pressupost el que farà són menys
coses. 

Vostè perd la gestió de 19.750.000 euros en recerca, que
passen a ser de 17 milions d'euros ara a la Conselleria
d'Educació. Retallada de 2.700.000 euros en recerca que va
executar el 134% del seu pressupost l'any 2022. Per tant,
aquesta màxima que retalla vostè no s’executa no ens l’acabam
de creure.

La Direcció General d'Innovació puja 8 milions d'euros, el
mateix que augmenta la Fundació Bit, i presenta un programa
molt ambiciós a la memòria, pel qual els vull donar
l'enhorabona i tant de bo el puguin executar tot, malgrat -tenc
els meus dubtes- veient, com hem dit abans, la gestió que s’ha
fet de la Fundació Bit on van pujant els romanents i veient com
s’ha fet també la gestió durant aquest any sencer que duen
gestionant, perquè vostè sabrà que el projecte de pressupost ve
acompanyat d'un avanç d'execució del pressupost d'enguany, de
2024 fins el mes de setembre, quan es va presentar el projecte
de 2024 hi havia una execució de 2023 del capítol 4,
d’Innovació, del 90%. Era una gestió que corresponia a
l’anterior govern. I ara, el 2024, durant el mateix període fins
al setembre, vostès han executat en innovació tan sols el 26%.
Clar, damunt del paper el pressupost d’innovació va créixer,
però la realitat és que l’execució de la direcció general en
capítol 4 s’ha reduït a la meitat; 1.700.000 euros en
transferències a empreses privades, dels quals han executat
zero. 

O la part de Recerca, 2 milions d’euros a transferència del
coneixement a entitats públiques empresarials, que també han
executat zero. I ara les transferències a empreses privades en
innovació són 900.000 euros. Volem saber si els pensen
executar i de què serveix augmentar el pressupost si tanmateix
no el gestionen; si és per fer-se una foto. I aquest increment de
8 milions d’euros que han posat en inversions en capítol 6 si
ens l’hem de creure. Entenem que en gran part sí, perquè ve de
projectes europeus, però perquè està assignat a serveis
europeus una direcció general que no està executant, si és
perquè els vol perdre. 

De fet, baixa també el pressupost de l'Oficina de
Planificació i Coordinació d'Inversions Estratègiques, passa de
2,2 milions d'euros a 1,5 milions d'euros, un 30% menys. Hi
retallen fins i tot en personal, i això que hi ha un augment
salarial i ja hi va retallar en personal vostè l'any passat, i és
l'Oficina que gestiona els fons europeus. No creu que fa falta
personal en aquesta oficina i que ja han perdut vostès a
bastament fons europeus? En concret, d’aquests fons europeus
que gestiona, hi ha el projecte Ruraltech, que té termini ampliat
a 2025, en 3.450.000 euros, una part pressupostada l'any passat
i l'altra enguany. Voldríem saber si han fet res amb aquest
projecte que, aparentment, a 30 de juny d'enguany vostès no
havien mobilitzat ni un euro. Si pensen fer res o el tiraran al

fems, com ja han fet des de la seva conselleria en altres
ocasions.

El projecte Ciberreg, que una part ha d'estar acabada el
2025 i l’altra el 2026, això és 1.440.000, dels quals només en
pressuposten 1.380.000. I, per algun motiu, durant la primera
meitat de 2024 no han fet res. Si també tenen previsió
d'executar-lo. 

El projecte de xarxa de hubs d’intel·ligència artificial,
630.000 euros. Aquesta vegada l’han pressupostat
correctament, no com l'any passat que varen assignar 840.000
euros que no hi són. I si han fet res o pensen fer res amb aquest
projecte. De moment no figura 

I el Projecte Spain Living Lab, que són 810.000 euros, dels
quals en pressuposten 610.000. Almanco enguany sí que en
pressuposten menys del que tenen disponible, perquè l’any
passat en vàrem pressupostar més que l'import del projecte i
varen posar 1.080.000 euros. També saber si han fet res o
pensen fer res en aquest projecte, que de moment no apareix. 

En total són 6.330.000 euros que, com dirien vostès, estan
en seriós risc de no execució. I el poc que sí executen de fons
europeus, ho fan externalitzant amb una encomana a la FUEIB
que executarà la formació de competències digitals de la
ciutadania i la capacitació digital en repte demogràfic. I ja
poden estar agraïts a la FUEIB en aquest sentit, perquè si no
fos per ells, de moment, vostès no estan executant gaires de
projectes. 

També han aprovat els projectes d’ITS, dels quals
6.050.000 euros van a dos projectes de recerca i innovació. I li
confés que aquests dies he tengut problemes per saber quins
projectes eren. Resulta que són 5 milions per a innovació i la
qualitat turística i aquest 1.050.000 euros a fer enquestes
d'opinió pública des de la seva conselleria i no des de
l'IBESTAT perquè siguin enquestes públiques. I no només que
destinen ITS a fer enquestes, que esperam que no siguin
directament electorals, és que han volgut vendre que això és
innovació. I arriba un punt que pareix un poc que se'n riuen de
la gent, perquè el que estan fent en matèria d'I+D+I en aquesta
terra la veritat és que no té nom. La Llei de la ciència els diu
que han de destinar un 2% del pressupost abans de 2030, la
Sra. Prohens s’hi va comprometre que fos abans de 2027, i
vostès només fan passes enrere. L’any 2023 hi destinam un
0,73% del pressupost i ara hi destinam un 0,66% i, a més, hi
posen fons que no volen gestionar i passen directament els
romanents a empreses públiques i posen fons europeus que no
pensen moure ni un dit per executar i haurem de tornar amb
interessos i ara, més, hi posen enquestes d’opinió pública. 

Res més. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Bona. Pel Grup Parlamentari VOX té la paraula
la Sra. Patricia de las Heras, per un temps de deu minuts.
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LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí, muchas gracias, Sra. Presidente. Muchas gracias, Sr.
Costa, por su comparecencia y de nuevo por su explicación tan
pedagógica. Yo quisiera destacar determinados puntos,
evidentemente no podemos entrar en todos. Y, bueno,
prácticamente es en el mismo orden que lo ha expuesto, porque
realmente destaca o llama la atención que a aquellos que se
promulgan defensores de los empleados, gracias a su gestión
ahora tengamos que pagar unas sentencias millonarias, porque
fueron la única comunidad autónoma que congeló y que rebajó
los salarios, y por cumplimiento de una sentencia de 2021, haya
que pagar más de 100 millones de euros. A lo que se suman
otros 100 millones por otra sentencia en temas urbanísticos. 

En cuanto a las unidades que ha anunciado de la
aceleradora de inversiones, que se dotará con 250.000 euros, y
la de simplificación administrativa, que se dotará con 200.000
euros, yo sí que le quería preguntar si para estas oficinas, por
ejemplo la unidad aceleradora de proyectos, tienen pensado
cómo funcionarán, cuál es la intención o el objetivo de esa
aceleración, cuál será el modus operandi en el que funcionará
esta unidad.

Y, luego, la unidad de simplificación administrativa para
auditar procedimientos, en el mismo sentido, cómo piensan
auditar estos procedimientos, que funcione realmente la
implantación de la simplificación administrativa, si por ejemplo
los expedientes se siguen bloqueando en departamentos
urbanísticos, si esta unidad tendrá algo que ver en esos
colapsos o en esos cuellos de botellas que al final se acaban
produciendo siempre. Porque al final, pues, pensamos que son
casi medio millón de euros destinados a dos unidades y
realmente no sabemos ni cómo van a funcionar ni cuál va ser,
pues eso, su forma de trabajar. 

Ha mencionado en la Dirección General de Economía y
Estadística que el capítulo 4 sube por dos transferencias
justificadas a Fundación Impulsa. No sé si nos podría concretar
un poco la finalidad de estas dos transferencias. No quiero
equivocarme, pero creo haber visto que eran de 100.000 y
150.000 euros o algo así.

Luego, había también una partida en la gestión de Tesorería
y Política Financiera y Patrimonio, que es una transferencia a
empresas privadas, de 10,5 millones. Quería que me aclarara si
era esto a lo que se refería cuando se preveía una partida, un
aumento en las partidas para hacer ayudas a PYME. No sé si es
esta partida, y se refería a eso o, si no, si me lo puede aclarar.

Y luego, ya en la memoria de los presupuestos de su
consejería, yo le quería hacer un par de apreciaciones o alguna
cuestión. Concretamente, en innovación, la línea de actuación
6, de Sociedad Digital y Ciberseguridad, se menciona en el 6.1:
“el Observatorio de la Sociedad de la Información hará un
análisis de los usos de las TIC en los diferentes sectores y, en
particular, dice que lo hará con relación al teletrabajo, (...)
digitales y brecha digital con perspectiva de género”. Yo no sé
a qué se refiere esto, ¿qué es lo que harán brecha digital con
perspectiva de género? Yo no sé si es que yo tengo menos
capacidades que otros compañeros en temas digitales por ser

mujer, o... es que no sé exactamente a qué se refieren. Si nos lo
podría aclarar.

Y luego también en Innovación, pero en el punto 1.7, se
mencionan actividades de la Comisión de Innovación de la
Eurorregión para conseguir un ecosistema innovador
interregional, Occitania, Cataluña y las Islas Baleares. Se
destinan 10.000 euros por una partida presupuestaria, y después
otros 20.000 Euros. Yo no sé si estas partidas exactamente en
qué contribuyen, si estos importes nos vienen impuestos por la
eurorregión o por algún organismo, o si es la comunidad a la
que decide qué cantidades aportar exactamente, no sé a qué se
refieren.

Y dentro del mismo programa, del Programa de Innovación,
cuando hablamos de transformación digital, “el impulso y el
fomento de la innovación y la transformación digital”, ¿estamos
hablando de una opción o de una obligación? Es decir, porque
igual hay empresas dirigidas, pues, por personas que no están
tan dadas a las nuevas tecnologías, y una cosa es facilitar o dar
ayudas y opciones y otra es, pues, establecer obligaciones.

A ver, más de la memoria, nada, sí, las transferencias a
Fundación Impulsa, verificado, eran 150.000 y 175.000 euros.

Y, por último, bueno, en cuanto a los fondos Next
Generation ya sabemos que hay que ir con cuidado, que son
dardos envenenados al final, porque no van ligados únicamente
a regalar dinero, van ligados al cumplimiento de unos objetivos
que van relacionados con los ODS y con la Agenda 2030, y
nada, simplemente, pues eso, andar con cuidado con los
proyectos que se ejecutan con los fondos Next Generation.

Nada más. Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. de las Heras. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Apesteguia, per un temps de deu
minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Benvingut, vicepresident
i tot el seu equip. Jo volia fer una qüestió prèvia, permeti’m-ho,
de confrontació ideològica, perquè, més enllà de ser el cap d’un
departament del Govern, vostè és el responsable del conjunt del
pressupost d'aquesta comunitat autònoma i, en tant que
responsable, precisament des d'aquesta visió, del conjunt dels
pressuposts de la comunitat autònoma per al 2025, vostè ja ha
fet una excusatio non petita, que tots sabem que acaba
demostrant, una acusatio manifesta, sobre... el fet de baixar la
transferència als consells insulars no ha estat una decisió
d'aquest govern, sinó l'aplicació de la Llei 3/2014, d'això n'estic
segur, estic segur que no ha estat una decisió potestativa seva,
però sí que deriva d’una decisió potestativa del seu govern i de
la majoria parlamentària que el sustenta. Perquè vostè diu: no,
això és causa del resultat de la liquidació del 2023.

Ha de saber, o almanco jo he de compartir amb vostè, i que
vostè, si de cas, ho desmenteixi, que el conseller d’Hisenda del
Consell de Mallorca, el Sr. Rafel Bosch, a la Comissió
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informativa del pressupost del Consell Insular mallorquí va dir
que la transferència que li feia el Govern de les Illes Balears era
menor, com a resultat de les rebaixes fiscals que havia aplicat
el Govern de les Illes Balears i que era una opció ideològica,
que ell defensava, i que, per tant, en conseqüència, defensaven
que aquesta transferència havia de ser menor.

Jo compartesc la visió del Sr. Rafel Bosch que, en aplicació
de la Llei 3/2014, rebem més per aquestes modificacions
fiscals, però, en qualsevol cas, agrairia que ens desdigui a mi i
al Sr. Bosch.

Jo, fa un any, quan vostè va comparèixer en aquesta mateixa
comissió, ja vaig compartir amb vostè -i jo crec que és una
preocupació que compartim de forma honesta tots dos- la
preocupació per l’escassa capacitat executora que tenen les
administracions públiques en el conjunt de l'Estat espanyol, o
pel que ens ha de preocupar a nosaltres, a les Illes Balears, no
només a l'àmbit autonòmic, també a l’insular i municipal. I jo
li vaig dir que necessitàvem no només més eines
administratives, que també, i necessitam més funcionaris, que,
com vostè sap, no tenim una ràtio de funcionaris gaire alta si ho
comparam amb la mitjana de les regions de la Unió Europea,
sinó que necessitam una normativa molt més efectiva a l’hora
de fer inversió pública.

I li he de retreure que vostès, amb les lleis de
simplificacions administratives, es dediquin a fer urbanisme,
perquè crec que, precisament, a la Llei de simplificació
administrativa hauríem de dedicar-nos a fer que l'administrat es
pugui relacionar d'una forma més fàcil amb l'administració,
però que la pròpia administració tengui molt més fàcil fer la
seva feina i fer la seva inversió. Perquè, si miram l’execució,
que és vera que és fins al setembre, però del conjunt del
Govern, però també de la seva conselleria, és que l'execució del
capítol 4 i del capítol 6, que tal vegada són les que més ens
interessen, perquè la del capítol 1 ve derivada per una obligació
de pagament de nòmines dels treballadors, i la de capítol 2, la
despesa corrent de la conselleria, és molt baixa, torna a ser molt
baixa.

I era baixa amb els pactes. Vull compartir amb el Sr. Bona
que hi ha alguns aspectes, sobretot a capítol 4, que a vostès els
ho podria retreure una mica, o ja els ho retrauré quan toqui,
però crec que en aquesta compareixença el que he de fer és dir:
creu vostè que tenim les eines legislatives adients? I, sobretot,
l’anunciat decret de simplificació administrativa futur, se
centrarà en la simplificació administrativa i hem d'abordar
aquests temes?

I des d'aquest convenciment o aquesta preocupació, jo crec
que compartida, perquè si fracassam en l’execució dels
pressuposts, fracassam tots, és que fracassa el país, perquè ens
quedam amb menys doblers i amb menys serveis i
infraestructures que hauríem de tenir tots. No sé si serà aquesta
proposta seva de transformar la Direcció General de Fons
Europeus en una direcció general, si he entès bé el nom, de
Projectes Estratègics, Fons Europeus i Simplificació
Administrativa, tendrà més títol que la duquessa d’Alba, no sé
si serà capaç d’assumir totes les feines, perquè és que són
principals les tres que té. I, en qualsevol cas, vostè ha anunciat
que, a més de l’Oficina de Planificació i Coordinació

d'Inversions Estratègiques, que és la que s'encarrega dels fons
europeus fins ara, que és ver que vostès li lleven una part del
pressupost, la qual cosa m'agradaria que m'aclarís per què,
preveuen la creació d'aquesta unitat acceleradora d'inversions
i de la unitat de simplificació administrativa.

Res a dir quant a la importància que poden tenir aquests
organismes, però jo li desig més sort que la que ha tengut la
seva companya, la consellera de Presidència, perquè llegesc un
titular del Govern de les Illes Balears, de la web del Govern de
les Illes Balears, 13 de setembre de 2023: “Antònia Maria
Estarellas anuncia la creació de la unitat acceleradora de
projectes perquè les inversions prioritàries no es quedin dins un
calaix.” Accelerar, almanco, no varen accelerar la creació de la
unitat acceleradora, i jo li desig a vostè més sort, però sobretot,
que s'hi posin... A més, perquè jo crec que és important.

I compartesc la pregunta que li ha fet la Sra. de las Heras,
de quin serà el funcionament d'aquesta unitat i com facilitarà
l’existència aquesta unitat acceleradora d'inversions que siguem
capaços d’executar una major part del pressupost.

I de la mateixa manera, li faig la mateixa pregunta sobre la
unitat de simplificació administrativa: quin serà el seu
funcionament, quin serà l’organigrama i com facilitarà aquesta
tasca de simplificació administrativa?

Jo salud la creació de les enquestes d'opinió dels
pressuposts, és ver que podríem entrar que és innovació dins les
ciències socials, fent una mica una carambola, respecte de la
pregunta que ha formulat el Sr. Bona, i que vostès han fet un
discurs molt purista amb l’ITS, ara costa de justificar, destinar
doblers a fer enquestes, massa bé, jo no, jo no, crec que és
important conèixer el país sobre el qual han d'actuar les
polítiques públiques i, en aquest sentit, m'agradaria que detallàs
més aquestes enquestes que vostè ha enumerat d’una forma
molt succinta. De la mateixa manera que m'agradaria que
detallàs una mica més la monitorització, a què vostè ha fet
referència, d’una sèrie d’inversions de monitorització, tant a
l’illa ..., jo les he entès a l'illa de Mallorca i a l'illa d'Eivissa, no
sé si també n’hi ha hagut alguna de prevista a l'illa de Menorca
i a l'illa de Formentera, però, en qualsevol cas, m'han paregut
interessants i a veure si ens les pot detallar una mica més. 

Després també, aprofitant el que ha dit la Sra. De las Heras,
d’obligacions a les empreses, cal recordar que les empreses ja
tenen unes obligacions quant a la seva pròpia digitalització, que
s'han de relacionar amb les administracions públiques sempre 
per canal digital. Per tant, necessiten aquesta formació, les
empreses que no hagin fet aquesta passa, necessiten
acompanyament de l'administració i, en aquest sentit, jo li
reclam, Sr. Costa, que estigui en el seu costat i que ho faciliti
amb la resta d'administracions públiques que puguin fer pas,
perquè si no, acaben sempre depenent d'una tercera empresa
que els faci aquestes gestions a hora de relacionar-se amb
l'administració i acaba suposant una despesa extra per a totes
aquestes empreses que normalment són més petites, de caire
més tradicional o familiar. 

I, finalment, m'agradaria demanar-li a veure si vostè no creu
que hagués estat més -entenc el context polític, eh?, jo no li
deman que em comenti el context polític perquè el coneixem-,
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si no hagués estat més assenyat, ja que hi ha l'anunci de la
presidenta de la modificació de dos imposts o de dos, no són
imposts, però vaja, una modificació de l’ITS i del cànon de
l'aigua, si no hagués estat més prudent incloure’ls abans o
dur-lo a terme abans de la modificació del pressupost, per així
poder elaborar els pressuposts ja tenint en compte aquesta
diferència, jo crec que augment, però aquesta diferència de
recaptació per part de la comunitat autònoma. 

Moltíssimes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la
paraula la Sra. Gomila per un temps de 10 minuts.

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, presidenta. Gràcies, conseller, gràcies també al seu
equip per ser aquí avui capvespre per poder-nos explicar un
poc l'abast, per una banda, de la conselleria, de la qual vostè és
responsable, i voldria comentar-li, si és que no ho he entès
maldament o ho he interpretat malament, que crec que es
dedicaran menys doblers al que és la immersió digital, (...)
ciutadana i la modernització, si no ho he llegit malament, crec
que enguany s'hi dediquen 2,6 milions, mentre que l'any passat
se n'hi dedicaven 4, segons llegesc a un lloc, i 9, segons llegesc
a un altre; per tant, li demanaria si el Govern continua apostant
per la implementació d'aquesta administració electrònica,
veient que sembla ser, si no ho he interpretat malament, que
baixen els recursos que s'hi destinen. 

Per altra banda, comentava que la simplificació
administrativa és per a vostès un dels principals reptes que té
aquest govern, i comentava també que la Direcció General de
Fons Europeus passaria a denominar-se de Projectes
Estratègics i Simplificació Administrativa, i des de MÉS per
Menorca no tenim res a dir respecte de la nova organització,
són vostès que han de veure com millor es poden organitzar per
poder ser més eficaços, per tant, no hi tenim res a dir. Ara bé,
el que sí que voldríem és que aquesta nova direcció general no
permetés perdre doblers dels fons europeus i dels mecanismes
de recuperació i resiliència, com sí hem vist que aquest any se
n'han perdut, perquè entenem que els ciutadans no han de
perdre diners per poder tenir millores. Per tant, esper
sincerament que aquesta nova direcció general pugui donar a
l’abast això i, per tant, que els ciutadans no es vegin perjudicats
per la pèrdua d’aquests ingressos, com ha passat durant aquest
primer any. 

I, per altra banda, també deia que una part important era
aquesta simplificació administrativa, que jo compartesc
totalment. És molt important agilitar l'administració perquè els
ciutadans i les ciutadanes tenguin una millor relació amb
l'administració, però la veritat és que vostè sap que ens tenen
un poc escaldats perquè treuen un decret llei primer i ara
intenten aprovar una llei -que aprovaran- de simplificació
administrativa que, segurament, si miràssim de tots els articles
quants n'hi ha de simplificació administrativa, en trobaríem
molts poquets. Per tant, en aquesta nova direcció, en aquesta
nova part d'aquesta direcció general, li queda molta feina per,
realment, posar damunt la taula un vertader projecte de

simplificació i d'agilitació administrativa, que no serà, sense
cap dubte, aquest decret llei o aquesta llei que aprovarem i que
esper que aquesta nova direcció general tengui la vista posada
realment en aquesta agilitació administrativa, i supòs que no
serà per posar en marxa la llei que aprovaran, que s’ho diu de
simplificació administrativa, però com que abasta tantes lleis,
segurament no els correspondrà a ells. Així i tot, els donarem
un vot de confiança, tot i que, ja els dic, ens tenen un poc
escaldats quan rallen de simplificació administrativa,
senzillament perquè els ciutadans ho demanen, els ciutadans
demanen aquesta agilitació, nosaltres, des de MÉS per
Menorca, ho compartim, per compartim amb la vertadera
agilitació, no la llei que vostès aprovaran. 

Per altra banda, vostès van ser molt crítics, ara fa un any,
amb l’execució d'inversions i també amb els pressuposts del
pacte, supòs que ara que han gestionat, s'han adonat de la
dificultat que comporta gestionar i sobretot, executar inversions
per tot el que els envolten, per temes de licitació, per temes de
normes que hi ha, per exemple, amb tots els fons europeus, etc.,
vull dir un, quan gestiona, s’adona de la dificultat que açò té.
Per tant, esper que aquesta nova unitat acceleradora, que esper
que ara sí que es faci, serveixi per revertir aquesta situació. Per
tant, esperam que aquesta nova direcció general compleixi els
seus objectius d'accelerar aquests projectes, per tant que no
quedin dins un calaix ni tampoc sense executar els pressuposts,
i realment agilitar l'administració. 

Per altra banda, en el programa 141E es preveu un augment
de 7,2 milions a 12,5 milions. Jo no sé si ho he entès bé i,
segons he llegit, posa que és per augmentar les transferències
corrents a empreses privades de 5 milions a 10 milions. No sé
si és al que vostè ha fet referència a les PIME o no ho és. Si ho
pot clarificar, perquè la veritat és que així veure un augment tan
gros i veure de 5 milions de transferències corrents a empreses
privades, sense saber exactament què és, després he interpretat
que deuen ser les promocions que vostè comentava de PIME,
si ens ho pot aclarir més. 

Comentava també que el Parc Bit de Menorca se li vol
donar un impuls, que ara està en un procés de participació, un
poc per veure cap on han de caminar. Llavors no sé si es preveu
o no alguna partida per a aquest nou impuls, he entès que hi
havia una partida per a Eivissa per fer-ne un de nou i per a
Mallorca també, per donar-li una altra vida, tot i que no
compartim la vida que li va donar. Però bé, em sembla que hi
ha partida, a veure si també hi ha per a Menorca. 

També ha comentat que no era voluntat del Govern baixar
el suport que donen als consells insulars, que és més o manco
d’uns 38 milions d'euros. Així i tot, jo li deman que, ja que no
és voluntat, si hi ha alguna manera de contrarestar aquesta
baixada de 38 milions d'euros, perquè realment els consells
insulars, com vostè sap, o almanco en el cas de Menorca, que
sí que el tenim molt assimilat, és un consell que per a nosaltres
sí que és un vertader òrgan d'autogovern de les Illes, de fet, així
se senten els menorquins en aquest sentit i, per tant, que els
baixi una part important del seu suport, crec que no ho
entendrien. Per tant, li demanaria a veure de quina manera
també podrien contrarestar aquesta partida. 
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Respecte, ja parlam a nivell d'ingressos en general, que
vostè també, com a responsable de redactar aquests
pressuposts, tornarem a insistir en el tema de l’impost del
turisme sostenible, que no podem compartir de cap manera que
estiguin aquests 4 milions dins l’ITS, de fet, no som nosaltres
que només no ho compartim, sinó l'altre dia la comissió, els
quatre membres de CAEB es van abstenir perquè el
finançament de Menorca Reserva de Biosfera estava dins l’ITS
i açò implicava perdre 4 milions de l’ITS a Menorca. Ja l'any
passat ja vàrem fer una esmena, enguany la hi tornaré a fer.
Sembla ser que ara, a més a més, ho manifesten, tal qual també
CAEB, també manifesten que el que no podem fer a Menorca
és perdre 4 milions d'inversió en impost de turisme sostenible,
perquè vostès han decidit unilateralment fer-ho amb ITS i no
fer-ho com es preveia a la Llei de Menorca Reserva de la
Biosfera. I, per tant, crec que també seria important que s’ho
haguessin repensat d'alguna manera. 

I per altra banda, ens hem alegrat avui matí que el PP votàs
a favor que una part de l’ITS es dedicàs a habitatge. No s'han
posat percentatges, però, com a mínim, hi han votat a favor. Per
tant, me n'alegr perquè va ser una de les propostes que des de
MÉS per Menorca es va dir, és evident que la manca
d'habitatge és una conseqüència clara de la massificació
turística i, per tant, en aquest moment, vostès van dir que no
l'any passat, bé, ara veig que hi ha una porta oberta. Per tant,
me n'alegro. Bé, li demanaria a veure si ja ho han pensat de ver
i si realment veurem reflectida en aquest impost turístic una
part dedicada a l'habitatge i si açò d’alguna manera es podrà
reflectir o no en els pressuposts de 2025, després que s'hagi
aprovat aquesta proposta.

Per altra banda, també crec que hagués estat important que
haguessin aprofitat aquests pressuposts per fer la modificació
de l'impost de turisme sostenible, que la presidenta va anunciar,
d’augmentar-la els mesos d'estiu, i veim que no hi és, perquè
l’augment de l'impost turístic és molt minsa, més que res
perquè preveuen que les perspectives d’activitats turístiques
seran més o menys com les d'aquest any i, per tant, crec que era
una bona oportunitat, aprofitant que aprovàvem aquest projecte
de llei per poder incloure’ls i no fer-ho després amb un altre
decret llei, perquè després, segurament, haurem de fer com a
llei i, per tant, tenien una oportunitat per aprofitar aquest
projecte de llei, per també tenir-l’hi. És una llàstima que no ho
hagin fet, que no hagin posat també aquest augment damunt...
damunt els pressuposts, damunt aquesta llei. 

He de dir que ens n’alegram, d'alguna manera, de l'anunci
que va fer la presidenta en aquest sentit, perquè a la fi els que
érem turismofòbics i defensàvem aquest impost, ho hem deixat
de ser de cop perquè vostès s'hi han afegit. Per tant, com que
vostès no són turismofòbics, com a conseqüència, nosaltres
segurament ho haurem deixat de ser, tot i que mai no ens hi
hem considerat perquè mai no hem estat en contra del turisme,
sinó que només es dedicàs l'economia quasi al turisme i que hi
hagués la massificació, no en contra del turisme com a activitat
econòmica, que sens dubte és un dels pilars de l’economia. 

I també fer-li un petit comentari, com ja li han dit moltes
vegades des de MÉS per Menorca que creim que els imposts
han de ser progressius per tenir un sistema tributari just, i veim
que vostès continuen, evidentment, amb les bonificacions per

a aquest impost de successions que enguany representarà 37
milions, però que l'any passat ja va representar 66 milions i que
tot açò afecta, sens dubte, a l'estat del benestar perquè, encara
que vostè em digui que han augmentat serveis socials, sanitat,
educació i altres, és que podrien haver augmentar més, tindríem
més doblers per fer-ho i mai no sobren aquests doblers per
dedicar-los a l'estat del benestar. 

I, com vostè sap, jo... les mitjanes que fa vostè no les faig
igual, eh?, i diríem que 20.000 persones deixen de... s'estalvien
700 euros mentre una trentena se n'estalvia 160.000. Per tant,
els doblers és evident dins quines butxaques queden, que no
són precisament les de la gent que més ho necessita. 

I només... ara comentar que segurament m'hauré d'anar
abans d'hora perquè he d'agafar un avió, que, si de cas,
igualment, si ve a bé contestar les preguntes estaré al tant, ho
podré veure... en diferit, les seves respostes, per poder saber
què m'ha contestat. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Popular, té la
paraula la Sra. Cardona, per un temps de deu minuts. 

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, presidenta...

LA SRA. PRESIDENTA:

Ens poden fer riure també...

LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Bona tarda a tots. En primer lloc, voldria donar la
benvinguda al vicepresident i conseller d'Economia, Hisenda i
Innovació, el Sr. Costa, i a tot l'equip que avui l'acompanya i
agrair-li l'exposició que ens ha fet. 

Com tots sabem, el passat dia 22 d'octubre es va aprovar a
la seu d'aquest parlament el sostre de despesa no financera per
a 2025, fixat en 6.562,90 milions d'euros, i que això és el pas
previ per a la tramitació dels pressuposts d'aquesta comunitat
per a 2025, un pressupost no financer que preveu, igual que el
de 2024, un escenari amb un equilibri pressupostari i amb un
escenari amb dèficit zero, un pressupost que esperem que
s'aprovi abans de final d'any, no com els del Govern de Pedro
Sánchez, que ni están ni se les espera.

Com molt bé ha explicat el conseller, són els segons
pressuposts del canvi, els segons pressuposts del Govern de
Marga Prohens, que permeten desenvolupar el programa
electoral del Partit Popular i que la majoria de ciutadans de
Balears varen votar aquest canvi.

Aquest pressupost és de 7.469,1 milions d'euros, el que
suposa un increment d'un 2% en comparació amb el de l'any
passat, que representa 148,4 milions d'euros més, un pressupost
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amb un increment de despesa no financera de 615 milions
d'euros des que hi ha aquest govern.

I mentre veim que avui PSOE i Sumar han pactat un
augment d'imposts al Govern de l'Estat, que afecta especialment
les rendes mitjanes i baixes, a les Illes Balears s'ha fet el
contrari: una reforma fiscal adreçada precisament a les rendes
mitjanes i baixes. Enhorabona per això. 

Revisat el pressupost, hauríem de destacar que, per segon
any consecutiu, la despesa financera baixa 2.000 milions
d'euros i amb una previsió de creixement de l’l,7 per a 2025 i
que crec, sincerament, que és una previsió bastant prudent, com
sempre ha demostrat ser aquest govern.

Aquest pressupost posa en valor que estam davant d'un
govern que prioritza les persones, amb un increment de 86,7
milions d'euros en salut, 63,8 milions d'euros en educació i 37,1
milions d'euros en serveis socials, suposa la despesa social més
elevada de la història. 

El que és clar és que aquest govern, des del primer moment,
ha apostat per assegurar la captació i fidelització dels
treballadors públics d'aquestes àrees i garantir així la prestació
d'uns serveis públics de qualitat per als ciutadans de les nostres
illes. 

Hem de posar en valor tota la feina que es fa: reactivació de
la carrera professional en l'àmbit sanitari i que s'havia congelat
amb el govern d'esquerra; contractació de docents; posada en
marxa de plusos de difícil i molt difícil cobertura, entre altres,
com també la partida destinada al fons d'inversió del cicle de
l'aigua, una cosa que el Govern de Marga Prohens ha
considerat prioritari a les nostres illes, degut a la falta
d'inversions fetes per l'anterior govern en els darrers anys. 

Aquests pressuposts són uns pressuposts valents i que
ajudaran a complir el cent per cent del programa electoral del
Partit Popular, del qual ja s'ha complit el 70%, però, sobretot,
donen resposta a les necessitats reals dels nostres ciutadans. 

Pel que fa a la Conselleria d'Economia, Hisenda i
Innovació, observam un increment del pressupost de 12, 3
milions d'euros, el que suposa un increment del 16,3 respecte
de l'any anterior. 

Veim que aquests segons pressuposts donen continuïtat als
de 2024 i que permeten dur ... i continuaran molts dels
projectes que estan en procés o que s'han anunciat.

I valoram molt positivament la creació d'una unitat
acceleradora d'inversions que s'encarregui exclusivament
d'ajudar que les Illes Balears puguin rebre multitud de projectes
estratègics que ajudin a transformar el nostre model econòmic. 

Com hem pogut veure al pressupost de la Secretaria
General i a totes les direccions generals, pugen respecte de
l'any anterior i en el cas de les despeses de personal, degut a la
sentència que tots coneixem per haver congelat el sou dels
funcionaris, una sentència que s'hagués pogut evitar tenint en
compte que vàrem ser l'única comunitat que ho va fer, i no
parlaré del que afecten els pressuposts totes les sentències,

principalment urbanístiques, que ens arriben del període del
Govern Armengol. 

Estic segura, conseller, que li hagués estat més fàcil
dissenyar aquest pressupost si no hagués hagut de contemplar
totes aquestes sentències i les que ens poden arribar. 

No m'agradaria deixar de mencionar la tan estimada
Agència Tributària de les Illes Balears, ja que fa grans avanços
per apropar-se a la ciutadania on, a més de donar facilitats per
als seus pagaments, s'ha realitzat un avanç molt important per
un tema molt greu que estam sofrint a les nostres illes i que és
l’oferta turística il·legal, es lluita contra l'oferta il·legal creuant
dades entre l'ATIB i els diferents consells insulars. 

Amb aquest pressupost, la Direcció General d'Economia i
Estadística farà estudis d'opinió de les Illes Balears que
permetran mesurar què pensen els ciutadans de les nostres illes
en temes actuals que els preocupen. A més, i dependent
d'aquesta direcció, l’IBESTAT continua treballant en el
desenvolupament del sistema de dades integrades amb finalitats
estadístiques que donarà un alt valor afegit a l'administració per
generar nova informació estadística de manera ràpida i eficient,
i participar en els projectes de les unitats estadístiques en el
tema de la homogeneïtzació semàntica dels conceptes i
classificacions estadístiques per tal de garantir la
interoperabilitat i comparació de les dades. 

Amb aquests pressuposts i des de la Direcció General de
Fons Europeus, es podrà executar el marc estratègic
d'inversions de les Illes Balears 2030, que serà una eina flexible
per prioritzar i seleccionar inversions i anirà de la mà de la
posada en marxa d'un grup de treball tècnic i de la comissió de
finançament d'inversions. 

Amb aquests pressuposts se seguirà fent un pla d'inversions
en manteniment del Parc Bit davant l'estat d'abandonament en
què ens trobava. 

Per això, s'habilitarà la promoció d'habitatges de
coallotjament, coliving, al Parc Bit per poder captar i fidelitzar
talent professional i investigador a les nostres illes. I sí, per
captar i fidelitzar els professionals, no per especular com volen
fer creure els partits de l'esquerra.

Només cal veure el compromís d’aquest govern amb
l'impuls que es dóna al Centre Bit de Menorca i el Centre Bit
d'Eivissa, a Menorca amb el desenvolupament d'un pla d'impuls
del centre i a Eivissa amb una gran inversió perquè a la fi i
després de tants d'anys de no haver-se fet res, sigui, al fi, una
realitat.

Atès que aquest govern va aconseguir que la Comissió
Europea declarés les Illes Balears com a Innovation Valley, de
la Unió Europea, el Parc Bit ha de ser un pol d'innovació i s’ha
d'aprofitar per impulsar inversions en projectes innovadors amb
la col·laboració interregional i amb el suport de la comissió.
Aquest és el camí que cal seguir. 

D’aquests pressuposts, i des de la Direcció General
d’Estratègia Digital, m'agradaria valorar positivament -i esper
que sigui prompte una realitat-, primer, el Pla de digitalització,
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amb una inversió de 16 milions d'euros, que permetrà la
transformació digital de l'administració pública i que facilitarà
la relació entre els ciutadans i l'administració, i un pla de
ciberseguretat, amb una partida de 10 milions d'euros, que està
treballant en la creació d'un centre d'operacions de
ciberseguretat que s’enfocarà en la previsió i resposta
d'amenaces o nous sistemes antivirus i antifrau. 

Del pressupost de la Direcció General d'Innovació i
Transformació Digital voldria posar en valor que s’està
treballant en la primera fase de la construcció del bessó digital
de les nostres illes que, entre altres, avalua els riscos presents
o potencials; i, segon, la partida que es destinarà a la reducció
de la bretxa digital, ja que no hem d'oblidar que encara avui hi
ha una gran bretxa digital a les nostres illes, sobretot entre les
persones majors.

No menys important, amb aquests pressuposts, i des de la
Direcció General del Tresor, Política Financera i Patrimoni,
s'està fent molta feina per posar en marxa un nou  instrument
financer de capital, en col·laboració publicoprivada, per
canalitzar i impulsar projectes empresarialment innovadors a
les Illes Balears, un altre instrument per activar l'economia de
la nostra comunitat, a més de destacar el bon funcionament de
les línies d'ajudes que hi ha en col·laboració amb ISBA
Societat de Garantia Recíproca de suport al teixit empresarial,
sobretot a les PIME i autònoms de les nostres illes.

I, per suposat, no vull deixar de donar l'enhorabona a vostè
i a tot el seu equip per complir amb la paraula donada de baixar
imposts als ciutadans de les nostres illes, tal com dúiem al
programa electoral, una reforma fiscal estudiada i rigorosa que
ha permès retornar a les butxaques dels ciutadans les
recaptacions provocades per la inflació, quedant demostrat
davant les crítiques de l'esquerra que amb aquest pressuposts es
poden baixar imposts i mantenir, fins i tot millorar, els serveis
públics. 

L’anim a vostè i a tot el seu equip a seguir fent polítiques,
a vegades impopulars, però valentes i que ja comencen a donar
els seus resultats. Que continuïn reclamant l’autonomia  fiscal
i tributària i que no permetin amenaces del Govern central
condicionant la introducció de criteris, com l'augment
poblacional, la població flotant, el cost del servei derivat de la
insularitat o el principi d'ordinalitat, que són justs al fet de si
baixam o no baixam els imposts dels ciutadans, sempre, com
han fet fins ara, defensant els interessos dels ciutadans de les
nostres illes. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cardona. Ara és el torn del vicepresident per
a la rèplica, i no té límit de temps. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Moltes gràcies, presidenta. Be, intentaré, intentaré contestar
la major part de les preguntes, sinó totes les que m’han fet. En

primer lloc, vull agrair molt sincerament als portaveus perquè
crec que les intervencions que s'han fet han estat molt
assenyades, molt constructives i que crec que, en fi,
enriqueixen molt el debat en aquesta sessió de pressuposts. Per
tant, vull posar-ho de manifest des del primer moment. 

Més d'un portaveu ha apuntat el tema de la inexecució o
falta d’execució de les inversions i com es pot intentar abordar
aquesta qüestió. Jo ho vull admetre. És cert. És cert, vull dir,
els capítols d'inversió de les conselleries, pràcticament de totes,
tenen serioses dificultats d’executar el pressupost. És una
realitat. I no només de les conselleries, sinó del mateix sector
públic instrumental, que és a grans trets la part inversora de la
conselleria, i els mateixos fons d'inversió, ja siguin Next
Generation o ja siguin el fons de l’ITS o el factor de la
insularitat, etc. Aquesta comunitat autònoma, aquesta
administració pública, he de reconèixer que no és una excepció,
eh?, la dificultat de les administracions públiques, també les
insulars i locals, per executar les inversions està sent molt
dificultós. 

Segurament, hi vaig al tema del decret llei de simplificació,
a veure, del decret llei de simplificació se n'ha parlat molt.
Segurament hi ha hagut un conjunt de mesures estrella que han
tengut molta transcendència en els mitjans de comunicació,
però n'hi ha hagut moltes d'altres que no han tengut
transcendència, perquè parlar de simplificació administrativa i
de mesures concretes -si m’ho permeten dir així- no ven; però
hi són al decret llei, eh? 

Posaré un simple exemple. Una de les reunions que vàrem
mantenir per fer el decret llei de simplificació va ser, per
exemple, amb la Direcció General de Recursos Hídrics i amb
ABAQUA, que és una de les grans empreses inversores.
ABAQUA, tota la part de les inversions en sanejament,
depuració, el tema d’abastiment, tal, una de les coses que ens
deien  era que tota la part de licitació d'obres és tan lenta que
les avaluacions d'impacte ambiental caduquen. Una de les
coses, per exemple, que es fa en el decret llei és ampliar aquest
període de caducitat. No eliminar-lo, eh?, però sí ampliar-lo; de
fet, doblar-lo. 

Això, evidentment, passa desapercebut perquè, bé..., però
això és una mesura de simplificació. Això..., sí, sí que és una
mesura de simplificació perquè això permet que l’informe
d’impacte ambiental no et caduqui i, en conseqüència, puguis
executar el projecte. Perquè quan et caduca l’informe d’impacte
ambiental, l’has de tornar a fer i has de tornar a passar
l’avaluació, i això són dos anys. En conseqüència, sí, hi ha
mesures, moltes altres mesures d’aquest tipus.  

Però hi estic d'acord, les inversions, els directors generals
que fan feina amb mi i els gerents de les empreses públiques
saben de la meva obsessió constant d’intentar ..., per exemple,
el gerent de la Fundació Bit i director general d'Innovació
quantes vegades li hauré  dit, hem d'arrencar els projectes
d’impuls del Parc Bit. I els esforços són màxims, però costa,
costa. És així. Jo vull admetre les coses, i aquesta és una de les
coses que jo vull admetre. 

Per altra banda, la nova creació de la Unitat Acceleradora
de Processos estratègics i de la Unitat de Simplificació
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Administrativa. M'agradaria explicar el funcionament d'aquests
dos òrgans de nova creació. Diria, en primer lloc, que la Unitat
Acceleradora no és una invenció, ja funciona a altres
comunitats autònomes, concretament a Madrid, a Andalusia i
a Múrcia. I especialment la de Múrcia he de dir que funciona
bastant bé i té una estructura bastant assenyada. En el fons, la
Unitat Acceleradora consisteix que una persona es dediqui a
accelerar -si m’ho permeten- un determinat projecte que se li
assigni. Aquella persona, un project management, es dedicarà
a agafar aquell projecte i des que es planteja fins que s'acaba
executant es pugui dur, accelerar aquell projecte que ha de
passar segurament moltes vegades a diferents administracions.
Evidentment, els projectes que es declarin estratègics, no
només els finançats amb Next Generation, no, no, els projectes
que es declarin per part del Consell de Govern projectes
estratègics, tenguin una tramitació molt més ràpida i a la
normativa que es faci es puguin definir quins són els projectes
que -entre cometes- mereixen la consideració d’estratègics; que
poden ser públics o poden ser privats. Però que aquells
projectes que s’assignin a la Unitat Acceleradora, doncs -entre
cometes-, tenguin una línia preferent, una línia accelerada de
tramitació i diríem de preocupació per part d'una persona
concreta, que serà la que durà el projecte. A grans trets, és
aquesta la finalitat. I ja dic, és un organisme que funciona molt
bé a regions com Múrcia, Madrid o Andalusia. 

Per altra banda, la Unitat de Simplificació Administrativa
del que es tracta és de crear una unitat a l'administració pública
autonòmica que pensi exclusivament en simplificació i que
tendrà com a finalitat primera elaborar una auditoria de
procediments i tràmits de l'administració pública. Perquè, no sé
si ho hauria de dir, però igual els resultarà estrany, però és que
la mateixa administració autonòmica no sap, té una quantitat
enorme de procediments i, a dia d’avui, la diversitat de
procediments que hi ha, els formats diferents, és realment
enorme. Per tant, necessitam una foto, necessitam una auditoria
que ens digui què està passant realment a l'administració. I
quan tenguem aquesta auditoria i tenguem -que això ho
tendrem en breu- la guia de simplificació administrativa,
intentarem aconseguir que l'administració pública autonòmica
pensi en simplificació, pensin que aquest procediment com es
pot reduir, com es pot simplificar, com es pot agilitar, aquest
tràmit. L'objectiu és, per tant, que hi hagi una unitat que facin
de martellet -si m’ho permeten- que, entre cometes, no dic que
obligui, però sí faci força perquè als distints departaments de
l'administració pública autonòmica se'ls posi dins el cap la
paraula simplificació administrativa, simplificació de
procediments i d’agilitació.

Per altra banda, els Next Generation i la seva execució ,
miri, a hores d’ara, al darrer informe, si no ho record malament,
duia un nivell execució d'un 52%, és cert que hi ha una part
dels Next Generation, una part d’aquest 52%, que són
transferències a altres administracions públiques que llavors
hauran de justificar tal com ha passat a exercicis anteriors, el
nivell execució no és baix, però és cert que per arribar a 31 de
desembre de 2026 amb un cent per cent, que és l’objectiu, no
n'hi ha d'altre, cal fer esforços importants. I vull  posar de
manifest que la Direcció General de Fons Europeus actual,
futura Direcció General de Projectes, Fons Europeus i (...) ,
està fent grans esforços.

L’Oficina de planificació i projectes estratègics o projectes
d'inversions té com a objectiu transversal d’assessorament, no
executa els fons europeus, com vostès saben, sinó que és cada
conselleria, cada departament que té assignats els fons europeus
i que fa al procés de execució. Per tant, la direcció general, el
que intenta, evidentment, és facilitar la execució dels fons, però
no l’execució en si. Però l'objectiu del Govern de les Illes
Balears, com no pot ser d'altra forma, és executar el cent per
cent dels fons dels fons europeus. No n'hi ha altra. I,
evidentment, no tornar ni un euro ni a Madrid ni a Brussel·les.
Això és evident.

Per altra banda, algunes apreciacions que ha fet la Sra. de
las Heras, la quota de 10.000 euros és una quota heretada que
pagava ja l'anterior executiu, es tracta d’una quota mínima de
participació, efectivament, de l’Euroregió i possibilita l'accés
a projectes europeus en col·laboració amb l'Euroregió, com a
projecte CESAM. La transformació digital, evidentment, és ...
obligació ni una, és facilitació sempre, facilitació sempre,
perquè una de les millores de competitivitat que s’ha de produir
sense cap dubte al teixit productiu de les Illes Balears, ve
vinculat a la innovació i a la transformació digital. La
transformació digital és guany de competitivitat, no hi ha cap
dubte ni un. I és cert que en el teixit productiu de petites i
mitjanes empreses, les grans empreses ja s’ho munten per elles
mateixes i tenen moltes més possibilitats, però les petites i
mitjanes empreses no en tenen tanta, i el fet d'intentar facilitar
aquesta transformació digital, mai obligatòria, però sí que
puguin aprofitar l’impuls en aquest sentit de l'administració,
sempre va bé. 

I la perspectiva de gènere ve imposada pels fons MRR, si
no li puc ben assegurar que no hi seria, no hi seria, d’acord?
Per tant, efectivament, ve imposada.

Per altra banda, Sr. Apesteguia, el tema de la Llei de
finançament de consells, miri, li he de dir que té raó, les
baixades d'imposts baixen la recaptació tributària en el curt
termini de certs imposts i, com a conseqüència d'aquest fet,
això pot donar lloc que la base sobre la qual es calcula el
sistema de finançament de consells, en un moment donat caigui,
però això no és una novetat. Li he de dir que a la comunitat
autònoma ens passa el mateix. De fet, l’IVA té una liquidació
negativa de 2023, per què té una liquidació negativa per a
2023?, perquè la bestreta a compte del sistema de finançament
autonòmic per a 2023 no tenia en compte la reducció de l'IVA
per a productes bàsics, etc. 

M’hauran sentit dir alguna vegada aquest apunt, però no em
sentiran queixar-me, eh?, és una mesura que s'havia de prendre
i és una mesura compartida a un impost compartit que provoca
una caiguda del finançament de la comunitat autònoma. O dit
d'una altra forma, el Sr. Sánchez baixa l’impost de l’IVA i la
comunitat autònoma en paga la meitat. Bé, no hi ha res a dir.
De la mateixa manera, si es baixes l'impost sobre successions
i donacions o es baixa l’impost de transmissions patrimonials
o l’impost de patrimoni, això, efectivament, pot revertir en una
davallada de les aportacions als consells insulars. 

I això per què ve motivat?, perquè l’Estatut d'Autonomia
estableix clarament que el sistema de finançament dels consells
s’ha de lligar a l'evolució dels ingressos tributaris de la
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comunitat autònoma i, en conseqüència, efectivament, si
minven els ingressos tributaris de la comunitat autònoma,
minva el finançament dels consells. No obstant això, la minva
de finançament no ve motivada per aquesta caiguda; de fet, els
ingressos tributaris no cauen el 2025 respecte de 2024 a la
comunitat autònoma, el que cau de forma molt significativa, i
també li passa a la comunitat autònoma, és la liquidació
definitiva del 23 respecte de la del 22. 

No sé si m'explic, Sr. Apesteguia, el sistema de finançament
(...) feia una liquidació de dos anys enrera també, el mateix que
passa amb les comunitats autònomes; la liquidació del 22 va ser
molt favorable tant per a la comunitat autònoma -ho he de dir-
com per als consells insulars; la liquidació del 23 no és tan
favorable, és positiva però no és tan favorable, com a
conseqüència d'aquest fet es produeix aquesta davallada de
finançament, que no té per què repetir-se a exercicis futurs, per
és cert -ara tal vegada dic una cosa i vaig errat-, però crec que
és la primera vegada que passa amb els consells insulars. Miri,
des de 2014, des de la Llei 3/2014, de finançament de consells,
tots els anys hi ha hagut un incremento, i enguany, el 2025, no
ha estat així. Sempre hi ha hagut un increment i, a més, enorme,
tots els anys; enguany no ha estat així.

Per altra banda, vostè, Sr. Apesteguia, em deia: tenim les
eines legislatives adients per agilitar les inversions?, jo crec que
no encara, encara hi ha marge per aconseguir agilitar encara
més les inversions a la comunitat autònoma i li puc confirmar
que el proper, no decret llei, però sí projecte de llei de
simplificació administrativa que farem el 2025, hi haurà un
esforç en aquest sentit, hi haurà mesures en aquest sentit. Totes
les mesures que siguem capaços de prendre perquè
l'administració pública sigui capaç d'agilitar les seves pròpies
inversions, ja li puc confirmar que hi seran, sense cap dubte,
però li apunt una altra cosa, bé li puc també anticipar una altra
mesura que estam intentant prendre, que és reforçar els
departaments de contractació de l'administració pública
autonòmica i del sector públic instrumental. 

Som dels que pens que el sistema d'incentius per accedir a
places dels departaments de contractació, és insuficient i que no
és el mateix un cap de servei de contractació que un cap de
serveis a molts altres àmbits i que les places contractació -
diríem- que no són les més estimades de l'administració pública
autonòmica. Jo crec que en això hi estarem relativament
d'acord i que allà on no hi hauria d'haver cinc persones, a
contractació n'hi ha dues i les altres tres estan vacants i per molt
que treguis la plaça, no hi ha colzades per anar a un
departament de contractació. Ara no entraré en valoracions,
però la realitat és aquesta. Per tant, si això succeeix, no podem
més que pensar que el sistema d'incentius no és el més indicat
i que cal intentar canviar aquest sistema d'incentius. 

Per altra banda, el tema del CEOIB. Les Illes Balears no ha
comptat mai amb un centre d’opinió, moltes altres comunitats
autònomes el tenen des de fa molts d'anys, la Generalitat de
Catalunya, Andalusia, moltes, la Comunitat de Madrid, ... A
l’inici de legislatura ja ens vàrem plantejar: té sentit que les
Illes Balears tenguin un departament sense haver-lo de crear de
nou, però un departament que pugui -diríem- fer enquestes per
tal de donar resposta als ciutadans respecte de determinats
temes que puguin despertar interès? Sí, i la finalitat d'aquesta,

no d'aquest departament, una de les funcions de la Direcció
General d'Economia i Estadístiques serà així.

Per altra banda, monitorització i sensorització, això
m'agradaria explicar-ho, encara que sigui breument, -el gerent
m’ha fet aquí una bíblia, Miquel, molt bé, Miquel, has fet aquí
un...-, però la veritat és que són projectes realment molt
interessants, molt interessants, són projectes pilot, alerta!, són
projectes pilot. IB Digital, de vegades no està en disposició,
diríem, de licitar el projecte definitiu, però sí de fer una prova
pilot per veure si allò funciona i quins són els mecanismes que
millor funcionen.

Quines proves pilot tenim en projecte, en Miquel té en
projecte? En primer lloc, sensorització de la Serra de
Tramuntana a aforaments a espais naturals, que ens permetin
doncs quin nivell d’aforament o quin nivell d'ocupació tenen
certs espais naturals. Sensorització de boies d'amarrament, per
saber si la boia està ocupada, si no hi està, fins i tot un sensor
ens permetria tenir altres dades quant a qualitat de l'aigua, o del
que sigui. Nivell d'aigua en els dipòsits d’emmagatzemament
d'aigua d'extinció d'incendis, per saber a un moment donat si
aquell dipòsit està ple o no, quin nivell d'aigua té, quan s’ha
d’anar a carregar, etc.

En el tema del cicle de l'aigua, sensors per mesurar la
conductivitat de la xarxa de sanejament, això és un projecte
pilot que tenim pensat fer a Formentera -hi ha contactes en
aquest sentit-, per saber el nivell de salinitat que té l'aigua, i
sobretot saber on és, on es produeix aquella salinitat, en quina
fase o a quin lloc de la xarxa es produeix. El control dels
aqüífers, això és un projecte que s’està... -en Miquel em posa
a Mallorca-, però que a Eivissa l'ABAQUA o la Direcció
General d’Hídrics ja hi fa feina, per saber en temps real quin
nivell d'extracció d'aigua puguin tenir certs a aqüífers.

En fi, un conjunt de projectes pilot que es té previst intentar
dur a terme per tal que el projecte pilot, finalment, els
departaments de l'administració pública pugui acabar executant,
pugui acabar transformant-se en un projecte definitiu que
s'implanti.

Per altra banda, el tema de les ajudes a ISBA, que és veritat,
ho vàrem anunciar en el seu moment, l’increment és molt
notable, molt notable, ha passat de 5 a 10 milions d'euros
d’ajudes. En què consisteix això? Són ajudes per pagar
parcialment les quotes d'interessos i cost de l'aval de préstecs
que hagin concedit les entitats financeres amb avals d’ISBA.

Hem posat en marxa una nova línia que donarà bon resultat,
una línia d’innovació, per tal que les empreses puguin fer
projectes d’innovació finançades amb l’aval d’ISBA i, a més,
a tipus d'interès reduïts com a conseqüència d'aquesta ajuda
financera per ajudar a donar subvenció del tipus d'interès i del
cost de l'aval. Per tant, és un instrument que, he de dir-ho, és un
instrument que permet que les empreses facin projectes
d'inversió però assumint risc, no són subvencions a fons perdut,
sinó que són préstecs. Per tant, l’impacte que es pot aconseguir
és molt més ampli, perquè és un instrument financer, però al
mateix temps subvencionat, ajudant almenys que el cost
financer sigui més reduït. Nosaltres pensam que aquesta línia
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és una línia encertada i per això hem duplicat l'esforç en aquest
sentit. 

Per altra banda, com és pot -la Sra. Gomila, crec que m’ho
preguntava- com es podria contrarrestar la caiguda de 38
milions d'euros als consells insulars? Doncs, la veritat és que la
fórmula que hem trobat per contrarestar és incloure’l en el
factor d'insularitat, per primera vegada és bestreure els
convenis de carreteres amb els consells insulars. Quant a la
secció 40 dels pressuposts, en el factor d'insularitat s'inclouen
a dia d'avui 40 milions d'euros, no és casualitat que aquí la
caiguda siguin 38 i el que està pressupostat per a convenis de
carreteres siguin 40 milions d'euros. Per tant, entre cometes, és
cert que hi ha una caiguda, però al mateix temps és cert que
alguna part de les inversions en matèria d’infraestructures
viàries dels consells insulars es podrà finançar a través dels
convenis de carreteres, en aquest cas amb la comunitat
autònoma.

I vull reiterar una cosa important: convenis de carreteres
que no són substitutius dels convenis de carreteres que
necessàriament han de subscriure els consells insulars amb el
ministeri. Només faltaria que renunciàssim als convenis de
carreteres, com a conseqüència de bestreure nosaltres, des de
la comunitat autònoma, als consells insulars.

Per altra banda, el tema dels 4 milions d'euros, però això és
un tema..., en fi, 4 milions d'euros d’ITS que corresponen a la
Llei de Reserva de Biosfera. He de he de dir que no són 4
milions d'euros, són 4 milions d'euros de Reserva de la
Biosfera, 4 milions d'euros de la Llei de capitalitat d'Eivissa i
20 milions d'euros de la Llei de capitalitat de Palma. Per tant,
és una qüestió exclusiva del Consell Insular de Mallorca i de la
Llei de Reserva de la Biosfera.

Puc ben garantir que si hi hagués fórmules, bé, també
podria posar de manifest: mai, excepte el 2024, no s’havien
pressupostat 20 milions d'euros de la Llei de capitalitat, mai.
Mai no s’havien pressupostat 4 milions d'euros per la Llei de
capitalitat d’Eivissa, mai. Dic pressupostar, eh?; llavors es feia
un adob a final d'any, bé, aquí hi ha romanent sobrant, no sé
què i s'intentava cercar la partida. Però pressupostat, ni un duro,
ni de llei de capitalitat, ni de llei de capitalitat ni de Palma, ni
d'Eivissa, ni de Reserva de la Biosfera, ni res.

Què seria més òptim que estàs fora dels fons de l’ITS? Ho
admet, sí, seria més òptim. Però les possibilitats pressupostàries
que hem tengut fins ara, que en el futur podrien millorar, ens
han obligat a haver de fer servir aquest instrument, que no és
òptim, però és el que creiem que era més adient ateses les
circumstàncies. Sobretot perquè, l’ITS, els fons de l’ITS crec
que és molt adequat per finançar projectes de la Llei de la
Reserva de la Biosfera, justament són això, medi ambient, en
conseqüència quadra, va clavat en aquest sentit.

Per altra banda, habitatge i ITS. Bé, avui s’ha aprovat una
moció en aquest sentit, m’agradaria també fer una referència.
Que no sigui habitatge a l’ITS no vol dir que no s'inverteixi en
habitatge públic. Quan vegin la distribució del factor
d'insularitat, veuran que hi ha 10 milions d'euros del factor
d'insularitat per a habitatge públic. Creiem que el factor
d'insularitat es pot utilitzar i, si fa falta, amb major mesura, per

fer habitatge públic. Creiem que, els ho dic sincerament, crec
que és millor utilitzar el factor d'insularitat que l’ITS, perquè
crec que el factor d'insularitat quadra perfectament dins el
marc, de fet ja s'hi han fet inversions des del 2022, s'han fet
inversions d’HPO amb factor d'insularitat, és a dir, no hi ha cap
problema. De fet, hi ha hagut una permeabilitat total entre
inversions del factor d'insularitat i l’ITS, vull dir, jo crec, som
dels que pens que s’han de separar un poquet més els
compartiments i dedicar l’ITS, per exemple, i és així, al cicle
de l'aigua de grans trets, essent Medi Ambient i Cicle de
l’Aigua, quant era? 180? 180 milions d’euros, en aquestes
convocatòries.

Per tant, l'esforç en aquest sentit... Podria finançar-se el
Cicle de l'Aigua amb factor d'insularitat? També, està dins el
llistat, però creiem que és millor utilitzar l’ITS per a aquesta
finalitat i, per exemple, utilitzar el factor d'insularitat per a
habitatge públic.

I finalment, la Sra. Gomila feia referència al tema del
sistema tributari i a la reforma fiscal. Li he de reconèixer que
no sé si és la millor setmana per parlar de reformes fiscals,
perquè, en veure el que ens ve a sobre com a conseqüència de
la reforma fiscal que té intenció claríssima de practicar el
Govern d’Espanya, de PSOE, Sumar i els seus socis, home, no
és precisament una reforma fiscal que impacti directament
sobre les rendes altes, eh?, encara que cosmèticament s'inventin
un impost sobre... no sé quin assumpte, no?, vull dir, quan el
que pujarà és 9 cèntims el dièsel, diran: “És que això és
Europa, tal i qual”, sí, sí, però són 9 cèntims, eh?, i això va a
les butxaques de les rendes mitjanes i baixes, especialment,
eh?, directament, eh?, directament. En fi, jo crec que parlar de
reforma fiscal aquesta setmana no sé si és el moment més
indicat.

En qualsevol cas... si no he contestat alguna pregunta... Ah,
sí, sí, perdó, el tema de la Fundació Impulsa, que algú havia...
no sé... crec que era de... Patricia, que ho havia demanat, des de
fa deu anys, la Fundació Impulsa rep subvencions nominatives
i des de fa quatre o cinc anys aproximadament, la Fundació
Impulsa rep subvencions nominatives per un projecte de
competitivitat i circularitat que fa cada any, i... 325.000 euros
en total, de dues partides, aquests són els imports. 

I ja està. Si llavors hi ha alguna cosa més, idò hi entram.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Vicepresident. Ara és el torn de rèplica, pel
Grup Parlamentari Socialista, té la paraula el Sr. Bona, per un
temps de cinc minuts.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Costa, 9 cèntims és menys que
un sol bitllet d'autobús que ara els ciutadans i les ciutadanes de
les Illes Balears sí que hauran de pagar amb vostès..., tendrà el
seu torn per replicar, no es preocupi. 
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Diu que l’ITS va clavat per a Menorca, llei de la biosfera,
però també és cert, també ha de dir que vostè ja ha compromès
fons ITS d’anys vinents, ja està vostè pressupostant a crèdit.
Per tant, esperem que en tengui suficients quan arribi el
moment donat. 

La baixada de la transferència als consells insulars és
resultat de l'aplicació d'una llei que va aprovar el Partit Popular
i està bé que, a part de la manca d'execució, també hagi
reconegut aquí que les davallades d'imposts als rics tenen
conseqüències. Vostè diu que és el primer any que davallen les
transferències, es podria demanar per què serà?, què és el que
ha canviat?

M'agradaria demanar-li si vostè creu que ha signat el
pressupost adequadament i bé en vista del grau d'execució que
va aconseguir l'any passat, perquè continua reincidint -creim-
en la mateixa pedra, sobretot quan retalla d'altres bandes on sí
que s’està executant el pressupost. Li record, en aquest sentit,
l’article 26.4 de la Llei de la ciència que diu que “per garantir
la cadena de valor de la recerca, el desenvolupament i la
innovació es finançarà la recerca bàsica i aplicada al
desenvolupament i la innovació impulsant un repartiment
pressupostari que no exclogui ni faci inviable cap dels
vessants”. No té cap sentit voler inflar de forma fictícia, a més,
perquè són incapaços de gestionar-la, un dels vessants, sense
impulsar també la resta. No serveix de res pujar en innovació
a costa de retallar en recerca. 

I diu vostè que la perspectiva de gènere en digitalització no
hi seria si fos per vostè? Quin és el percentatge de dones
matriculades en graus STEM i molt concretament relacionats
amb la informàtica? Sr. Costa, vostè ve de la Universitat,
entenc que tiri floretes a VOX, però no fa falta dir animalades. 

Bé, de tot plegat, entenc que vostè fins i tot pot arribar a
estar content d'aquesta manca d’execució de la seva conselleria
i del Govern en general, perquè, al final, tots aquests romanents
i fons europeus no executats, i que, per sort, encara no li han
caducat aquests fons europeus, tot i que, tristament, tot arribarà,
el que li han permès és ampliar la seva capacitat de despesa en
aquests pressuposts i fer creure a tothom que l'any que ve
tendrem un pressupost rècord, quan la realitat és que el
pressupost rècord ha estat el d'enguany, rècord en manca de
gestió. I això s'ha vist... no només ha saltat pels aires el seu
secretari autonòmic d'Innovació i Recerca enguany, hi ha hagut
52 canvis de 185 alts càrrecs i personal eventual del Govern en
el darrer any, un 28%. 

I tota aquesta manca de gestió li ha permès emmascarar
unes retallades que són reals. Si agafam el conjunt del
pressupost no financer, 6.562 milions, i eliminam el capítol 1,
2.351 milions, aleshores ens queden 4.221 milions enguany. I
si feim la mateixa operació per a 2024, resulta que el
pressupost seria de 4.245 milions d'euros, és a dir, 34 milions
d'euros major a l'any passat, el..., bé, el pressupost de l'any
passat que executam enguany, en 2024 que en 2025. 

I tot això a la seva conselleria no es nota tant perquè té tots
aquests romanents per manca de gestió i fons europeus que no
ha executat ni..., malauradament, té pinta que els executarà
perquè tampoc no té personal per executar-los i, a més, estan

duent el personal a oficines de simplificació que, honestament,
vostè dispara primer i demana després, perquè vostè el decret
de simplificació ja l’ha fet i l’oficina per pensar com es pot
simplificar l’està fent després. 

És clar, tot això ho fa per justificar aquesta política estrella
seva, un decret de simplificació que ja té un informe demolidor
en contra del comitè d'experts en canvi climàtic i tota una
societat que la veritat és que assisteix un poc atònita a tot el que
estan fent. I creim honestament que aquesta enquesta sobre el
decret de simplificació administrativa i construir en zones
inundables igual se la poden estalviar perquè és molt òbvia. 

Van tan escassos de projectes en aquest sentit que han hagut
de presentar, per segona vegada consecutiva, una unitat
acceleradora de projectes. I ens agradaria saber quins projectes
farà aquesta unitat acceleradora de projectes. I també presenten
un marc estratègic d'inversions, també sense projectes
associats. I, clar, tampoc no és que sorprengui, perquè si estan
retallant en inversions, idò poca cosa faran.

Per tant, creim que estan sent el govern de les retallades,
però no només en inversions, també en projectes perquè la seva
manca de gestió és tan gran que han aconseguit revertir una
rebaixa fiscal als rics de 200 milions d'euros a base de generar
romanents i de no executar fons. Són projectes que creim que
s'haurien pogut dur a terme i consideram que són una
oportunitat perduda, però bé, presentarem esmenes a aquests
pressuposts per intentar redreçar aquest camí. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Bona. Pel Grup Parlamentari VOX, té la
paraula la Sra. de las Heras per un temps de cinc minuts.

LA SRA. DE LAS HERAS I FERNÁNDEZ:

Sí, muchas gracias, Sra. Presidente. Bueno, el portavoz del
Partido Socialista acaba de quejarse por una rebaja fiscal de
200 millones de euros, 200 millones los hemos tenido que
pagar, bueno, lo tiene que pagar este gobierno en dos
sentencias por su mala gestión. Aquí, que hablen de mala
gestión precisamente los que... los que... los que nos han
condenado a pagar sentencias millonarias, pues resulta de
perogrullo, pero bueno... 

En cuanto a la simplificación administrativa, Sr. Costa, la
izquierda critica, quiere decir que vamos bien. Y si, además -
como acabo de escuchar- tiene un informe en contra del Comité
de Expertos de Cambio Climático, le felicito.

En cuanto a la unidad de simplificación administrativa, ha
explicado, pues, que se harían auditorias de procedimientos y
trámites de la administración pública, ¿de cualquier
administración pública se seguirán los procedimientos de todas,
de los ayuntamientos, de los consejos...?, ¿tendrá algún tipo de
consecuencia? Por ejemplo, se constata que en el Ayuntamiento
de Ibiza -me lo invento-, el Ayuntamiento de Ibiza, pues, los
expedientes en urbanismo, porque son los que más se suelen
saturar, no están saliendo, no está siendo... no está dando
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resultados la simplificación administrativa, ¿se tomará algún
tipo de consecuencia?, ¿tendrá algún tipo de consecuencia?,
porque aquí, por ejemplo, nos viene la Sindicatura de Cuentas
con unos informes de las cuentas de las distintas
administraciones públicas y al final nos dicen: “Pues este
ayuntamiento lo ha hecho mal aquí, aquí y aquí”. ¿Pasa algo?
No, no pasa nada, se nos informa que lo han hecho mal. ¿Lo
vuelven a hacer? Sí. ¿Por qué? Porque una consecuencia.
Entonces, ¿tendrá algún tipo de potestad real más allá que
analizar qué se hace bien o qué se hace mal  o ese será su
alcance?

En cuanto a la perspectiva de género, a eso precisamente
me refería con: “Cuidado con los fondos envenenados”. És
decir, ¿hasta qué punto están ustedes dispuestos a ceder en esos
objetivos con los que, según me ha comentado, en este caso en
concreto, por ejemplo, no estaban de acuerdo a cambio de
dinero?

Y con esto, nada más. Muchas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra. de las Heras. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula el Sr. Apesteguia, per un temps de cinc
minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sra. Presidenta. Miri, Sr. Costa, a molta
gent li podrà retreure el sistema de bestretes a compte; a aquest
portaveu crec que és... l'únic que proposa un sistema de
finançament que no estigui subjecte a aquest pagament de les
bestretes a compte, però, en qualsevol dels casos, miri, jo li dic
una cosa i li ho dic gratuïtament, eh?, vull dir, sense cap cost:
jo crec que la seva política fiscal és nefasta per al conjunt de la
societat, però seguiré defensant el seu dret a fer-la, aquí i on
faci falta.

Dit això, sí que estic content que la simplificació
administrativa..., vostè ens diu: home!,  en aquest decret de
simplificació administrativa hi havia alguna coseta de
simplificació administrativa per allà perduda, cerquin-la. No,
si ja l’havíem trobada. Si vostè s’hi fixa la majoria d'articles als
quals no hem fet esmenes, precisament són aquells que
parlaven de simplificació administrativa, però eren pocs. De
fet, eren tan pocs que vostès varen presentar un decret llei de
simplificació administrativa on deien: en farem un altre ...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... ei, un cada any, no?, com... com el torró El Lobo, però
vostès, l'única alegria que m'ha donat en aquest sentit és que
renuncia que sigui un decret llei i que serà un projecte de llei.
Almanco ja no adulterarem els processos legislatius ordinaris
perquè una simplificació administrativa és necessària, però no
és urgent. Per tant, jo l'anim a anar pern aquest camí i si
vertaderament ens centram en la simplificació administrativa,
li dic que segurament podrem parlar-ne i ens podrem entendre. 

Pel que fa a la Unitat d'Acceleració d'Inversions, vostè no
m'ha dit, i jo no és que vulgui fer sang, no m'ha dit per què

vostè ha de tenir més èxit que la Sra. Estarellas a l’hora
d’implementar aquesta oficina. Vull dir, que ha passat un any
des de l'aprovació dels anteriors pressuposts, es va anunciar
com a mesura estrella en aquell moment de la Conselleria de
Presidència la posada en marxa d'aquesta unitat acceleradora,
ha passat un any i no s'ha posat en marxa. Jo tenc una bona
opinió de la Sra. Estarellas i, per tant, no crec que hagi estat per
una qüestió personal seva. Per tant, em veig obligat a
demanar-li per què el que no varen poder fer, ara ho podran
fer?, o ho voldran fer?, o serà com les oficines antiocupació de
VOX que les pressuposts amb un milió, no les fan, ara les
tornen a pressupostar amb 250.000 euros i tampoc no sabem si
les faran o no.

En qualsevol cas, esper que no prengui llum de Na Pintora
de la Unitat acceleradora d’inversions de Múrcia, que crec que
no és el model que hem d'aprendre perquè, en aquest cas, es
centra en l’ajuda a les empreses, a les empreses que selecciona,
a l’hora de fer la seva..., les tramitacions administratives que
siguin necessàries. Jo crec que, primer, aquesta unitat
acceleradora d'inversions ha de centrar-se en la pròpia
administració pública. 

Pel que fa a l’òrgan d’estadístiques crec que seria raonable
tenir un institut que se centràs a fer les estadístiques que
necessitam, perquè l'administració necessita saber què pensa la
ciutadania sobre els temes de forma actualitzada per poder-hi
actuar en conseqüència. I jo això ho defens, defens que les
administracions tenguin aquests organismes i, per descomptat,
defens que els tenguin les Illes Balears, perquè si no sempre ens
hem de fiar de les enquestes que facin altres, en aquest cas
l'Institut Nacional d'Estadística, que l’interès que té per les Illes
Balears normalment és bastant limitadet, o les que facin
empreses privades, que també tenen els seus propis interessos
a l’hora de fer les estadístiques. 

Pel que fa als projectes pilot, la veritat és que la majoria ens
sonen bé i els saludam i en farem un seguiment exhaustiu.

Miri, per acabar, perquè és un tema que conec, li he de dir,
en aquest cas també li diria a la Sra. de las Heras, que els
10.000 euros de l’Euroregió ens surten bastant barats. És una
transferència de capital a canvi de la qual rebem tots els serveis
que ens dóna l’Euroregió, no només a les institucions públiques
de les Illes Balears, a través de poder accedir a projectes
europeus que siguin programes interregionals, sinó també a la
ciutadania de les Illes Balears, que pot accedir a diverses
convocatòries en ensenyament superior i recerca, en innovació
i turisme, en cultura i joventut, en medi ambient, clima i
energia. Per tant, diria que el retorn és bastant superior a la
transferència de capital que hi feim.

Més enllà d'això, mirarem de millorar la seva secció
pressupostària en tot allò que siguem capaços a través del
procés d'esmenes. 

Moltíssimes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Popular té
la paraula la Sra. Cardona, per un temps de cinc minuts.
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LA SRA. CARDONA I RIBAS:

Gràcies, presidenta. Bé, Sr. Costa, veient les observacions
que s'han fet avui aquí, algunes bastant crítiques, sobretot per
part del Partit Socialista, com ha dit la Sra. de las Heras,
enhorabona, perquè això vol dir que fan les coses bé.

Sincerament, res, per acabar volia fer tres puntualitzacions
i crec que estaria bé que quan tengui el moment els aconselli
que s’acostin al Parc Bit, que parlin amb les empreses que estan
allà ubicades i sabran l’opinió que tenen els empresaris ubicats
allà de la gestió que es va fer durant el Govern de la Sra.
Armengol. Li puc anticipar que l’opinió no és gaire favorable.
Amb el Govern de Marga Prohens s’ha desbloquejat el
complex de recerca i es fan i es faran multitud d’inversions per
potenciar-lo. 

També estaria bé saber en algun moment si ens poden
explicar, vostè que té la potestat de poder-los demanar, per què
no varen ser capaços durant vuit anys d’implantar el Centre Bit
a Eivissa. 

També estaria bé que els recordés la gestió dels fons
europeus en època de Francina Armengol. Recordar-los que els
fons europeus que s'han retornat del Govern no n'hi ha cap en
el procés de devolució que s'hagi iniciat aquesta legislatura. I
ells ho saben perfectament perquè així ho varen dir diverses
vegades al Govern d'Espanya, que hi havia línies que no
s'ajustaven a la nostra realitat o que els terminis i la burocràcia
eren inassumibles. Vull dir, no és una novetat, és una cosa que
ells mateixos ja varen reconèixer en el seu moment. 

Finalment, mencionar un poc el que s'ha parlat aquí del
finançament dels consells insulars, que vostè ja ha fet
referència. També estaria bé que el Partit Socialista a qualque
moment ens donàs explicacions de per què el Govern
d'Armengol va renunciar a aquests convenis per la famosa foto
de Raixa. 

Enhorabona perquè almenys vostès estan al costat dels
consells insulars, supliran de qualque manera, a través de les
bestretes, aquestes aportacions i, com vostè bé ha dit, sense
renunciar a reclamar el conveni de carreteres. Així que lliçons
crec que poquetes.

Res més. Simplement agrair-li l'exposició que ens ha fet,
animar-lo a vostè i a tot el seu equip a seguir en la mateixa línia
i sobretot al Govern de Marga Prohens a seguir fent polítiques
valentes perquè al final serà el benefici de tots els nostres
ciutadans. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Cardona. Per a la contrarèplica té la paraula,
Sr. Vicepresident. 

EL SR. VICEPRESIDENT I CONSELLER
D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ (Antoni Costa i
Costa):

Moltes gràcies, presidenta. Intentaré ser breu, així mateix
intentaré contestar un poc les preguntes. 

Miri, Sr. Bona, jo crec que fer l’ITS plurianual és un encert
claríssim. Li dic sincerament, eh?, fer una planificació
pluriennal d'inversions i no haver d'estar amb  incorporacions,
etc., és, això, fer una planificació doncs a mig i a llarg termini,
que crec que és absolutament necessari. Per tant, si tornen a
governar en aquesta comunitat autònoma -que evidentment
esper que sigui durant molts d'anys que no ho facin-, però coses
com fer una plurianualitat de les inversions de l’ITS no ho
deixin anar. Jo crec que és un encert. 

Per altra banda, Llei de finançament del consells. Miri, jo
encara record -no s'ho prengui malament, Sr. Bona-, però jo
encara record quan la Sra. Armengol anava a Eivissa o a..., sí,
especialment a Eivissa perquè hi havia un govern del Partit
Popular, i deia: el Govern de les Illes Balears dóna mes
finançament al Consell Insular d’Eivissa, i jo sempre pensava,
però de què, si és l’aplicació del sistema de finançament de
consells. De fet, com a conseqüència d’aquest raonament li puc
confirmar que jo sempre, sempre he dit, sempre, eh?,  no
trobarà ni una afirmació meva que digui si el Govern ha donat
més o menys. No, no, la Llei de finançament de consells ha
atorgat més o menys finançament als consells insulars, perquè
els consells insulars són administracions públiques que tenen,
gaudeixen d'autonomia financera, l'autonomia financera que els
atorga la Llei de finançament dels consells, que és una llei
transparent, la tenen vostès a disposició. Per tant, no em sentirà
a mi dir mai si els hem donat més o si els ha donat menys el
Govern. No, no, és la llei la que dóna més o menys
finançament. 

Per altra banda, manca d’execució i orgullós? En absolut.
M'entristeix profundament. Tant de bo es pogués executar el
cent per cent del pressupost de les inversions. Tant de bo, li puc
ben..., els meus col·laboradors, els directors generals, o els que
fan feina..., els directors generals que fan feina amb mi saben
de la meva obsessió per intentar executar tot el possible de les
inversions. Si no s’executa més, li puc ben assegurar que no és
voluntat meva; tot el contrari. 

Però també li he de dir una cosa, Sr. Bona, que vostès ens
donin lliçons?, home,  tampoc no és el més just, si m'ho permet.
Li posaré un exemple. Vostè creu que s'havien de pressupostar
30 milions d'euros del tren de Llevant a la convocatòria ITS
2023? Home, que no hi havia ni el power point, Sr. Bona. No
hi havia ni el power point. Per tant, home, pressupostar 30
milions d’euros té un cost d’oportunitat. Pressupostar 30
milions d'euros vol dir que no dediques 30 milions d’euros a
una altra actuació, quan sabien perfectament que era fum,
claríssimament.

O li posaré un altre exemple que vostè també coneix. Els 13
milions d’euros de la Facultat de Ciències, també de la
convocatòria de l’ITS 2023. Però si no estava ni el projecte fet,
de fet no hi està a dia d’avui el projecte encara. Home.
M’explic? Per tant, home, que ens donin vostès lliçons
d’execució d’inversions, home, no sé si és el més just. I li
admet, jo li he dit de les dificultats que tenim.

Per altra banda, les tasques de simplificació no es
resumeixen a un decret llei, no es resumeixen a una normativa.
La part normativa només és una part de la simplificació i som
dels que pens que encara queda molt de tret de simplificació
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normativa, encara hi ha molt de marge. Per això farem un
projecte de llei cada any de simplificació normativa.

Però té tres potes la simplificació administrativa, no podem
menysprear les dues altres, són imprescindibles, i d'aquí la
Unitat de Simplificació Administrativa, la tasca de
simplificació de procediments i tràmits és fonamental. Jo
sempre pos un exemple que em sembla..., quan me’l varen
explicar vaig quedar blanc, ei! que encara hi ha, bé, igual, no
ho sé, ara no m'agradaria que fossin a la mateixa conselleria,
però és que encara hi hagi gent que per atorgar una subvenció
li demana a un ciutadà la fotocòpia del DNI, és que jo vaig
quedar astorat quan m'ho varen explicar. Però què fa vostè
demanant la fotocòpia del DNI? Per l’amor de Déu! M’explic?
Però si el DNI, però si qualsevol funcionari pot consultar-lo,
m'explic?

Per tant, això és simplificar i eliminar costs indirectes als
ciutadans. Així a l’administració... que la tramitació, que
aquesta és la tercera pota, parlar amb l’administració
digitalment és fonamental. Per això, el director general Xisco
(...) el mortific, sempre l’estic mortificant: Xisco, hem de fer
més via en això del Pla de Digitalització, hem d'intentar... És
que això..., sí, ja, però hem d'intentar fer tota la via possible,
perquè l'administració electrònica, la digitalització de
l'administració és garantia inequívoca d'agilitació, sense cap
dubte ni una.

Per tant, aquestes tres potes són fonamentals.

La Unitat Acceleradora de Projectes, aquí, Sr. Apesteguia,
he de discrepar amb vostè, perquè jo crec que, miri, a les Illes
Balears, hi ha gent que estaria disposada a invertir, estaria
disposada a invertir en projectes d'innovació, en projectes de
recerca, en projectes que dius: ostres, aquest projecte està prou
bé! I si no ho fa és perquè troba un desastre, en el sentit de...
però això, com s’ha de fer això? Ah, no ho sé, un embull. Tenir
la possibilitat que algú digui: miri, vostè, vol invertir? Sí, quin
projecte té? És un projecte que té les característiques de
projecte estratègic? Si la resposta és sí; i és privat? Faltaria
més, estora vermella, estora vermella a la inversió productiva,
si ens fa molta falta! Per tant, els projectes privats, és clar que
sí, la Unitat Accelerador ha de dur projectes privats; també
públics, no li dic que no, però projectes privats. Estora vermella
la inversió, facilitats màximes.

Moltes vegades és una qüestió d’ordenar la qüestió, que
sàpiga on ha d'anar aquest inversor per poder executar el seu
projecte. Quin és el projecte? Aquest. Quina és la tramitació?
Aquesta, aquesta i aquesta. No es preocupi, posi aquí el
projecte que nosaltres l’ajudarem a tramitar-lo i li direm a cada
moment on és el projecte. No, és al consell insular no sé què;
és a Avaluació d’Impacte Ambiental; en fi, i reduir els tràmits
perquè els projectes es puguin executar el més aviat possible.

La Sra. de las Heras apuntava si la simplificació
administrativa té impacte sobre la resta d'administracions
públiques? Home, el decret llei de simplificació administrativa,
una de les mesures que igual pensava que era una mesura molt
important, però que arran de tot el debat que ha transcendit als
mitjans, doncs no se n'ha parlat. En el seu moment se’n va
parlar, però el tema de les ECU, de les entitats de col·laboració

urbanística, com a entitats que agilitin la tramitació de
llicències urbanístiques, i que aquestes entitats funcionen prou
bé. Allà és com a Madrid, redueixen terminis, jo crec que
això..., evidentment és una..., nosaltres no tenim competències,
el Govern de les Illes Balears en matèria d'urbanisme, però sí
la tenen els ajuntaments. Facilitats en aquest sentit? Doncs jo
crec que poden ajudar molt a altres administracions.

Fons enverinats? La Sra. de las Heras apuntava una
qüestió..., no sé si fons enverinats, però fons condicionats i
rígids, eh, eh!, i molt!, de fet, és una queixa constant. I vull
tornar-ho dir: no pot ser, no hi ha cogovernança, no hi ha
flexibilitat, no hi ha possibilitat que el Govern de les Illes
Balears pugui destinar els fons allà on creu que poden ser més
útils! Hi ha: aquí té la conferència sectorial, rígida total, faci
això que li dic i s’ha acabat la història! Home, no!, això no
funciona així, o no hauria de funcionar així.

Si jo tendré més èxit o no que la Sra. Estarellas? Doncs,
esper que sí, jo no tinc cap dubte ni un que la Sra. Estarellas
(...), és veritat que hi ha un petit abans, si m'ho permet, i és que
hi ha un centre de cost i una assignació pressupostària, i això
sempre pot ajudar un poquet més que es posi en marxa la
Unitat Acceleradora, perquè en els pressuposts del 2024, quan
els vam fer doncs encara no estava previst. Ara hi ha un centre
de cost específic per a la Unitat Acceleradora.

Per altra banda, i ja quasi per acabar, una qüestió que em
sembla cabdal, que ha apuntat la Sra. Cardona, que és impuls
del Parc Bit o dels centres Bit. Jo no me preguntat, bé, sí, m’ho
he preguntat, però no he arribat a una conclusió respecte del
per què el govern anterior no tenia, si m’ho permet, és el que he
percebut, cap interès ni un a impulsar el Parc Bit, de fet (...) en
els pressuposts, devien ser els del 2022, on es varen
pressupostar 10 milions d'euros, crec recordar, per fer la línia
de metro fins al Parc Bit, i es va muntar un escàndol.

De fet, és realment sorprenent, si m’ho permeten, però jo
pens que la línia de metro fins al Parc Bit és una idea
boníssima, que permetrà potenciar el Parc Bit; seran els únics
metres de línia fèrria que el govern anterior va licitar i
adjudicar, i no record ni un sol dia, li dic la veritat, ni un sol dia
que el Partit Socialista, per exemple, digués: ei, que vàrem fer
la línia del Parc Bit, no, és com si fos una vergonya. Jo, de
veritat, jo no els he sentit mai lloar el projecte de tren o de
metro fins al Parc Bit.

Igual m’equivoc, eh?, doncs assumeix el meu error,
assumeix el meu error. Jo crec que és una gran inversió per
potenciar el Parc Bit. Tant de bo no haguessin tardat 8 anys a
executar la via, però és que és una..., en fi, potenciar el Parc Bit
de Palma, potenciar el Centre Bit de Menorca i acabar
d’executar el Centre Bit d'Eivissa és una absoluta prioritat
d'aquest govern, absoluta! I em sentiré profundament fracassat,
com a conseller, si no aconseguim que el Parc Bit torni tirar
endavant, si no aconseguim que la Fundació Bit sigui una
empresa de serveis de primera divisió, perquè ens entenguem,
i pugui donar serveis a les empreses que s'ubiquin en el Parc
Bit. Si no hi ha més empreses al Parc Bit, al final de la
legislatura, em consideraré profundament -miri, que ho dic, i
això deu quedar en el registre, no?-, em sentiré profundament
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fracassat si a finals de legislatura el Parc Bit no torna a estar en
marxa i en ple funcionament.

I sí, Sr. Bona, li ho puc anticipar, farem habitatges de
lloguer per a investigadors i per a treballadors del Parc Bit, hi
haurà habitatges de lloguer, de lloguer, sí, sí, n'hi haurà. I fem
una modificació urbanística al Parc Bit perquè hi pugui haver
habitatges, sí, sí. Vostès no en volien cap ni un, nosaltres sí,
nosaltres volem habitatges de lloguer en el Parc Bit. I hi haurà,
si tot va bé, una àrea de serveis en el Parc Bit, sí, sí, perquè no
pot ser que una empresa del Parc Bit hagi de contractar una
empresa de càtering de Palma, per dir qualque cosa, perquè
presti un servei al Parc Bit, perquè no hi ha ni un menjador, bé,
o un petit restaurant, però petitó. O sigui, a la UIB, el Sr. Pou
ho sap perfectament, hi ha un servei de restauració a cada
edifici, i en el Parc Bit n’hi ha un a tot el Parc Bit.

En fi, en resum, els ho dic clarament: és una absoluta
prioritat impulsar el Parc Bits, perquè crec que són espais on la
recerca, la innovació i la implantació d'empreses de base
tecnològica, doncs jo crec que té un potencial enorme.

I dit això, disculpin que m’hagi allargat un poc.

Moltíssimes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident. Una vegada acabat el
debat, volem agrair la presència del vicepresident i conseller i
totes les explicacions que ens ha donat, i de tot l’equip que l’ha
acompanyat.

I, sense més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
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